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SDÍLENÁ KOLA NEXTBIKE
Je to něco málo přes měsíc, co se v naší obci 

objevila sdílená kola Nextbike. Když jsem vloni 
na  podzim testoval možnosti a  jednal s  provo-
zovatelem systému sdílených kol, sám jsem si 
nebyl jistý, jestli to je dobrá myšlenka. Po  kon-
zultaci s  manažerem projektu na  magistrátu 
města Ostravy Ing. Radkem Březinou (bez vazby 
na Ostravu by to nedávalo smysl) jsem se rozho-
dl navrhnout kolegům v radě zařazení do plánu 
rozpočtu na  rok 2020. Čekal jsem rozporuplné 
reakce od úplného odmítnutí až po nadšení. Pů-
vodní plán počítal se zahájením v březnu, v roz-
počtu jsme si na to alokovali 160 tis. Kč. Záměr 
prošel, ale „koronakrize“ si vynutila odklad. Od-
klad byl i mírně ku prospěchu záměru, protože 
jsme se dodatečně rozhodli instalovat stejný typ 
stojanů na kola, jaké se používají v Ostravě, aby 
bylo jasné, k čemu slouží. Nechali jsme si je vyro-
bit místním řemeslníkem a v půlce května jsme 
je instalovali do předem určených lokalit. Máme 
už vyhodnocená statistická data za první měsíc 
využívání:

Celkem za  necelý první měsíc 331 výpůj-
ček. Jestli je to přiměřené, to neumím posoudit, 
je to první měsíc. V radě obce už jsme také při-
jali opatření – zřídíme neprodleně další stanici 

na hřišti U Opusty. Vzhledem k tomu, že stoja-
ny tam jsou (klasické), stačí jenom dohodnout 
podmínky a určit souřadnice. Možná už v době 
tisku Vřesinských novin tato stanice Nextbike 
bude fungovat.

Pokud máte nějakou vlastní zásadní zkuše-
nost nebo nápad, jak systém modifikovat, dejte 
nám to vědět. Samozřejmě platí, že pokud se 
služba dlouhodobě osvědčí – tedy že kola budou 
dostatečně využívána – obnovíme tuto službu 
i v příštím roce. Na závěr ještě informaci o tom, 
kolik nás to stojí: máme nasmlouváno 16 kol, 
náklady na letošní rok 96 tis. + DPH, tj. ve finále 
116 160 Kč.

PARKOVIŠTĚ U  ZDRAVOTNÍHO 
STŘEDISKA

Doplním informaci, kterou jsem již zveřej-
nil na  obecním webu. Výsledná částka, kterou 
nás stálo parkoviště, je 1 992 741 Kč. Je to tedy 
finální částka včetně DPH. Parkoviště jsme pro-
tokolárně převzali a  faktury uhradili. Za  sebe 
musím říci, že jsme měli „šťastnou ruku“. Vy-
bírali jsme nejlevnější firmu, což často přináší 
pochopitelná rizika. Tentokrát jsme měli štěstí 
na  dodavatele spolehlivého – firmu V.D. Stav 
z  Polanky. Byl jsem na  stavbě téměř denně 
a byla radost sledovat, jak se dílo daří… V prů-
běhu stavby jsme zadání trochu modifikovali, 
rada obce podpořila můj návrh opravit i přilehlé 
zanedbané plochy v  ulici Malá Strana. Poctivě 
musím říci, že nápad byl od pana Rudolfa Na-
vrátila, který mě upozornil, že stavební úpravy 
zúžily profil komunikace. Za zmínku stojí i fakt, 
že před finální úpravou povrchu zajistil Ing. Jiří 
Augustin výměnu vodovodní přípojky zdravot-
ního střediska z  ulice Malá Strana, za  což mu 
patří poděkování.

Měl jsem i negativní „ohlasy“ – je tam pří-
liš hodně betonu, zvláště v  prostoru poštovní 
schránky by se hodila zeleň. Byl jsem si toho vě-
dom, ale v daném prostoru jsou pod povrchem 
tak hustě inženýrské sítě, že nebylo možné tam 
zeleň zasadit. Snad se podaří tam instalovat 

kontejner s vhodnými rostlinami, které prostor 
oživí. Aktuálně ještě řešíme úpravu parková-
ní, tedy dopravní značení - chceme vyjít vstříc 
zejména lékařům a  sestrám, které tam parkují pokračování str. 2

každý den. Dopravní značení ale musí projít 
schvalovacím procesem, nemůžeme si značky 
měnit bez předchozího schválení odborem do-
pravy na Magistrátu města Ostravy. Třešničkou 
na  dortu jsou lavičky, které byly instalovány 
na k tomu zřízené ploše. Věřím tomu, že to byly 
dobře investované peníze. Zatím máme neob-
sazenou třetí ordinaci - v průběhu koronakrize 
jednání neprobíhala - ale pan místostarosta 
Pavel Pokorný přivedl vážného zájemce… Tak 
to nechci zakřiknout. Na úřední desce visí opět 
záměr na  pronájem a  přihlásit se může každý, 
kdo by chtěl v našem zdravotním středisku pro-
vozovat vhodnou lékařskou praxi a měl k tomu 
podporu zdravotní pojišťovny.
ŠKOLNÍ SPORTOVIŠTĚ

Tomuto tématu jsem se věnoval i v minulém 
vydání Vřesinských novin. Blíží se však termín 
dokončení a já jsem se chtěl podělit o zkušenosti 
s  touto realizací, která v  době vydání novin už 
bude sloužit veřejnosti. Podobně jako u parko-
viště jsme měli štěstí a vysoutěžili jsme zhotovi-
tele, který nastartoval výstavbu ve svižném tem-
pu. Zahájení stavby padlo do období nouzového 
stavu, kdy panovala značná omezení a zhotovi-
tel musel operativně najít jinou stavební firmu 
pro stavební úpravy. Dělníci firmy Kamil Mokrý 
z Kozmic pracovali v takovém nasazení (a poča-
sí jim přálo), že se prostor měnil ze dne na den. 
I tady jsem byl na stavbě několikrát týdně, pro-
tože bylo třeba průběžně činit různá rozhod-
nutí, která nebyla dotažena v projektu. V době, 
kdy píšu tento článek, jsou už hotové všechny 
povrchy od plochy umělé trávy přes tartanovou 
atletickou dráhu i skokanský sektor a v druhém 
červnovém týdnu byl dokončen také červený 
povrch na  bývalém asfaltovém multifunkčním 
hřišti (odborně se jedná o jednovrstvý, voděpro-
pustný polyuretanový povrch s rovnou, porézní 
vrstvou pod označením EPDM). Za povšimnutí 
určitě stojí, že se na nich nedrží voda, která pro-
teče spodní několikacentimetrovou konstrukční 
vrstvou a vyteče do  terénu. Dnes se montovaly 
dřevěné mantinely a „umělka“ se pískovala.

Jsou hotové i  tribuny, které nejsou pouze 
pro případné diváky, ale budou sloužit hlav-
ně jako venkovní učebny pro výuku v  teplých 
dnech. Počasí je nejisté a tak doufám, že neza-
brání zhotoviteli dokončit realizaci do 25. červ-
na, kdy je stanoven smluvní termín. Věřím, že 
zejména vřesinské děti a  mládež ocení kvalitu 
hracích ploch a  budou je hojně využívat. Celý 
sportovní areál bude v  odpoledních hodinách 
přístupný veřejnosti a nepochybně si najde své 
příznivce i mezi dospěláky. Spoléhám na to, že 

NÁZEV STANICE POČET VÝPŮJČEK POČET VRÁCENÍ 

Vřesina - Horní kaple 84 65 

Vřesina - Hřbitov 29 21 

Vřesina - Nádraží 44 79 

Vřesina - Obecní úřad 64 77 

Vřesina - Plzeňská 21 20 

Vřesina – Na kopci 89 48 
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modernizace se významně promítne i do výuky 
tělesné výchovy a  přispěje ke  zvýšení fyzické 
zdatnosti nejmladší generace.

VÝSTAVBA HŘIŠTĚ NA PLZEŇSKÉ 
ULICI – POZEMEK DTJ

Toto téma tady je už dlouho. Obec má re-
cipročně smlouvu o věcném břemeni, která nás 
opravňuje vybudovat „něco“ pro občany na této 
parcele. To něco by mělo být dle názoru rady 
multifunkční hřiště, které nabídne prostor pro 
zábavu i  odpočinek všem generacím. Místa je 
tam na realizaci tohoto záměru dost. 

Začal jsem se tomuto tématu věnovat inten-
zívněji letos na  jaře, abych měl co dělat po  do-
končení školního hřiště. Diskutoval jsem 
o tomto tématu s mnoha lidmi a musím říci, že 
názorů a nápadů je hodně a každý jiný. Každo-
pádně jsem navrhnul na  březnovém zasedání 
ZO navýšení rozpočtu na letošní rok o 1,5 mil. Kč 
(§3412, pol. 6121 - sportovní zařízení ve vlast-
nictví obce) na stavbu tohoto hřiště. Na staveb-
ním úřadu v Bílovci jsem ověřil, že na tento druh 
stavby není třeba stavební povolení, v územním 
plánu je území určeno pro sport a terén je způso-
bilý k tomuto účelu. To mně vedlo k rozhodnutí 
přitlačit na  pilu a  realizovat stavbu ještě letos. 
Jestli se to podaří je zatím ve hvězdách, ale mám 
ve zvyku si nasazovat laťku vysoko. Hlavní brz-
dou je váhání, co by tam vlastně mělo vzniknout. 
Je to dlouhodobá záležitost za  nemálo peněz 
a tak je třeba vše důkladně zvážit.

Aktuálně mi rada obce schválila zadání 
studie a mám projektanta, který ji zpracuje (má 
za sebou takových staveb více). Studie by měla 
rozvrhnout využití prostoru, doporučí osazení 
jednotlivými prvky atd… Ale věc je stále ote-
vřená. Musíme mít jistotu, že to je to správné 
řešení. Upřímně řečeno před několika dny jsem 
v  regionálním televizním zpravodajství viděl 
„pumptrack“, což je název zcela nového typu 
sportoviště. Dostaly ho děti v  Havířově ke  dni 
dětí, a byl jsem tím okouzlen. 

V  pondělí 22. 6. se podařilo zorganizovat 
první společnou schůzku nové „Investiční a sta-
vební komise“ s radou obce. Mezi jinými tématy 
jsme probrali i toto a výsledkem bude, že zatím 
postavíme na  této parcele „jenom“ dětské hři-
ště pro nejmenší a  o  dalším využití pozemku 
rozhodneme později. Současně jsme se shodli 
na  tom, že modernizujeme kompletně dětské 
hřiště u  tenisových kurtů. Má už opravdu od-
slouženo a  přece jenom jsou Vřesiňáci na  toto 
místo zvyklí i s ohledem na zázemí. Peníze v roz-
počtu na to máme.

KŘIŽOVATKA U HRUŠKY
Navazuji na  informaci z  minulého vydá-

ní. Na  zasedání zastupitelstva obce, které se 
konalo 10. 6., jsem zastupitele seznámil s  ná-
vrhem neokružního řešení a dostal jsem od za-
stupitelů docela silný mandát (12 hlasů z  13 
přítomných), abych se pokusil toto řešení pro-
sadit. Hned v dalším týdnu jsem zahájil jednání 
na toto téma na KÚ. Předložil jsem jim náš ná-
vrh a argumenty, které ho podporují (nevyvolá-
vá potřebu velkých stavebních zásahů, přesuny 
zeminy, přeložky sítí a tím vede k výrazně nižším 
nákladům). Pozitivní je fakt, že toto řešení bylo 
z  jejich strany poměrně vstřícně akceptováno. 
Požádám za  obec o  zápis do  „bílé knihy“ (jed-
ná se o seznam investičních staveb na silnicích 
II. a  III. tříd v  Moravskoslezském kraji). To by 
mohlo být schváleno na zasedání krajského za-
stupitelstva v září letošního roku. Tak by se náš 
záměr dostal na oficiální seznam investic. Mám 
za  tím účelem domluvenou schůzku s  náměst-
kem hejtmana pro dopravu Ing. Jakubem Unuc-
kou a doufám, že nás v tomto záměru podpoří. 
V takovém případě bychom pak uzavřeli s kra-
jem „memorandum“, kterým bychom definova-
li společnou vůli a podmínky stavby křižovatky. 
Samozřejmě to nebude vůbec jednoduché, ale je 
třeba hlavně přestat přešlapovat na místě. Je to 
jedna z mých priorit...

ROZVOJOVÉ POZEMKY V  CENT-
RU OBCE A  KOLAUDACE KANA-
LIZAČNÍ STOKY

Pro toho, kdo je seznámen s touto proble-
matikou, není tento nadpis zmatečný. Desítky 
let se táhnoucí spor obce Vřesina s  rodinou, 
která se cítila poškozena téměř 40 let starou 
stavbou, vyústil v dohody, které byly schváleny 
na 10. zasedání ZO ve středu 10. června. Obec 
Vřesina se stane vlastníkem předmětných ne-
movitostí (rodinného domu a pozemků), původ-
ní vlastníci dále nebudou účastníci řízení a ote-
vírá se cesta k  dokončení přeložky kanalizace 
a kolaudace celé kanalizační stoky. Kanalizační 
stoku používáme desítky let „nelegitimně“ a si-
tuace se v uplynulých letech vyhrotila tak, že už 
asi nebyla jiná cesta. Na tuto stoku je připojen 
bezpočet domácností. Já za sebe celou záležitost 
beru tak, že kupujeme drahý pozemek v centru 
obce. Protože jsme nedávno koupili i  sousední 
pozemek p.č. 22, máme teď k dispozici poměrně 
velký prostor pro rozvojové záměry obce. Téma 
jsem postupně předkládal na 4 zasedáních ZO, 
aby bylo dost času vše zvážit a dát prostor pro 

diskuzi. Na tom posledním zasedání tento měsíc 
pak byly navržené dokumenty schváleny výraz-
nou většinou 11 z  přítomných 13 členů zastu-
pitelstva. Jsem rád, že můj mandát pro podpis 
smluvních dokumentů je silný, protože se jedná 
o citlivou a nákladnou záležitost. Věřím tomu, že 
tím bude ukončen 35 let starý spor.

Nic to nemění na  tom, že nás bude čekat 
spousta práce, kterou budeme muset odvést, 
než se ze zatrubněného potoka stane regulérní 
kolaudovaná kanalizační stoka. Už jenom pár 
pamětníků si pamatuje, jak se potok v hluboké 
rokli zatrubnil a jak se rokle začala zavážet růz-
ným materiálem snad už v 60. letech minulého 
století. Pod slovem „materiál“ si musíte předsta-
vit odpady zejména stavebního původu, které by 
dnes končily nekompromisně na řízených sklád-
kách. Ale taková byla doba. Než z tohoto potoka 
uděláme regulérní součást kanalizační sítě, pro-
teče jím ještě hodně vody a splašků.

HASIČSKÁ ZBROJNICE
Minule jsem vás informoval o  stavebních 

úpravách vstupních prostor a  plánovaném 
posouzení stropu garáží. Stavebně technický 
posudek včetně statického výpočtu jsem objed-
nal a  výsledek bohužel potvrdil očekávání: pro 
stávající aktivity (např. schůze klubu důchod-
ců) je prostor bezpečný. Nicméně požadovaná 
pevnost podlahy nevyhovuje jiným účelům – 
pohybové aktivity, tanec apod. Je třeba provést 
opravu. Mám k dispozici návrh řešení a souhlas 
rady obce, abych objednal zpracování projektu 
na opravu. Cílem bude – pokud to bude realizo-
vatelné – vyřešit problém z prostoru garáží zesí-
lením nosných prvků. To by nám snad umožnilo 
zachovat „retro“ podlahu. Bylo by to řešení, kte-
ré by se mně osobně líbilo.

Následně mám hrubý rozpočet na  další 
opravy sálu (okna, topení, podhledy, osvětlení 
atd.), které by z  tohoto prostoru udělaly vkus-
né a zajímavé místo na pořádání společenských 
akcí a  různé jiné zájmové činnosti. Součástí by 
byla i malá kuchyňka a šatna. Předběžně se jeví 
reálné to vše pořídit za cca 550 tis. Kč vč. DPH 
za předpokladu, že bychom to realizovali místní-
mi řemeslníky.

Pohnuly se ledy a máme také vybranou fir-
mu, která nám opraví schody ve  věži hasičské 
zbrojnice. Nové schody budou kombinace dře-
vo/ocel a firma, která to bude dělat, má už s po-
dobnými rekonstrukcemi zkušenost.

Možná stojí za zmínku i fakt, že několik mě-
síců funguje investiční a  stavební komise rady 
obce a jedním z výstupů komise je nejen návrh ře-

Nově opravené hřiště u ŽŠ Vřesina 
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šení, ale také pasport (dokumentace stávajícího 
stavu) hasičské zbrojnice. V dokumentaci, kterou 
jsme měli v archivu, nebylo téměř nic podle sku-
tečnosti. Řada stavebních úprav hasičárny nebyla 
zřejmě nikdy zdokumentována. Teď tedy máme 
výkresovou dokumentaci v  digitální podobě zá-
sluhou Ing. Jaroslava Vařáka, člena stavební a in-
vestiční komise. Patří mu za to můj dík.

DOPRAVNÍ AUTOMOBIL PRO JSDH
K  informaci o  hasičárně patří i  zpráva, že 

máme podepsanou smlouvu na dodávku doprav-
ního automobilu (je to terminus technikus pro 
mikrobus se speciální výbavou pro účely JSDH). 
Dodavatel byl samozřejmě vybrán v  soutěži. 
Vozidlo bude dodáno na podzim letošního roku 
a jeho celková cena bude 1 027 290 Kč.  Za vede-
ní celé záležitosti a administraci celého procesu 

patří dík Ing.  Jiřímu Augustinovi. Máme na  to 
přidělenou dotaci od  Ministerstva vnitra ČR 
(450 tis. Kč) a přislíbenou dotaci od Krajského 
úřadu MSK (225 tis. Kč). Možná, že pořízení 
nového vozidla povzbudí naše hasiče k  dalším 
činnostem. Toto vozidlo se, na rozdíl od cister-
ny, může používat bez souhlasu dispečera Ha-
sičského záchranného sboru. Mám také zatím 
neověřenou informaci, že by se spolek dobro-
volných hasičů mohl výrazně omladit. To by sa-
mozřejmě byla zpráva pozitivní. Netajím se tím, 
že rád podporuji jakékoliv aktivity, které dosta-
nou naše mladé spoluobčany od obrazovek po-
čítačů, z virtuálního „síťového“ světa, do světa 
reálného. Necháme se tedy hezky překvapit.

KOMISE PRO ROZVOJ OBCE
Není tajemstvím, že jsem se pokoušel 

v  radě obce prosadit od  počátku volebního ob-
dobí komisi pro rozvoj obce. Řekl bych, že by 
to měla být komise téměř povinná. Nyní se tedy 
konečně podařilo jmenovat předsedu komise 
(od 1. července 2020), kterým se stal Ing. Tomáš 
Mičaník, Ph.D.  Na  něm jsme ponechali, aby si 
vybral svoje spolupracovníky. Prvním úkolem 
komise (ale ne jediným) bude zpracování plánu 
rozvoje obce. V něm by měly být definovány cíle, 
zejména v  souvislosti s  nově nabytými pozem-
ky… Je zde nový prostor pro změnu obce k lep-
šímu. Spolu s  investiční a  stavební komisí tak 
bude tato komise hlavním poradním orgánem 
rady obce a  věřím, že tato spolupráce přinese 
ovoce v podobě koncepčních dokumentů, které 
nasměrují budoucnost obce.
         Ing. Jiří Kopeň

starosta obce

Aktuality v obci

ADRESÁT: 
KRAJSKÁ HYGIENICKÁ STANICE MORAVSKOSLEZSKÉHO KRAJE SE SÍDLEM V OSTRAVĚ
Ing. Aleš Krčmář, Na Bělidle 7, 702 00 Ostrava
Ve Vřesině 23. 06. 2020

Otevřený dopis - Měření hlukové zátěže ze silnice I/11 ve zkušebním provozu

Vážený pane Krčmáři,
navazuji na  náš telefonní rozhovor ze dne 

22. 6. 2020. Musím přiznat, že informace, které 
jste mi poskytnul, mně jako starostu obce i oby-
čejného občana rozladily. V letech 2010 až 2014, 
když jsem byl rovněž starostou, jsme jako obec 
učinili řadu ústupků ve  prospěch stavby „pro-
dloužené Rudné“. A  při každém jednání vždy 
směřovaly moje nejčastější dotazy k  záležitosti 
ochrany našich občanů proti hluku. Po  celou 
dobu byli občané Vřesiny uklidňováni tím, že 
„…normy jsou přísné, že v rámci zkušebního pro-
vozu se důkladně změří hladina hluku podél celé 
komunikace a že budeme mít v průběhu zkušeb-
ního provozu možnost se procesu účastnit; že se 
vždy protihluková opatření dělají až dodatečně 
podle reálné hlukové zátěže“.

Na  základě stížností (zdůrazňuji, množ-
né číslo!!!) občanů jsem tuto otázku otevřel 
na úrovni KÚ MSK a následně s vámi na KHS, 
a získal tak informaci, že probíhá, resp. proběh-
lo, jakési „měření“ bez našeho vědomí, a to ještě 
ve velmi omezeném rozsahu.

Ze přislíbeného důkladného měření hluku 
podél celé komunikace zbyla 2 (slovy dvě) mě-
řicí místa na  území obce: jedno v  lokalitě „La-
žiska“ (ulice Mešnická) a jedno na ulici Vřesové. 
Místa s námi nebyla konzultována, ani jsme ne-
byli informováni o tom, že měření probíhá.

Musím říci, že za obec jsem očekával zpra-

cování důkladného „akustického posudku“ 
vlivu hluku ze silnice I/11 ve vztahu k zastavě-
ným/trvale obydleným částem obce Vřesina. 
Očekával jsem, že budou vytvořeny hlukové 
mapy pro denní i noční režim, že budou podél 
celé komunikace stanoveny izofony v  přimě-
řené výšce nad terénem. Vzhledem k  členitosti 
terénu se dá očekávat, že vlivy či akustický tlak 
– hluk - z  provozu se mohou velmi lišit místo 
od místa a že je třeba důkladným měřením zjis-
tit skutečný stav a chránit zájmy všech občanů 
podél celého úseku. Troufnu si tvrdit, že občané 
„z druhé strany“ komunikace to budou vidět na-
prosto stejně. Tohoto výsledku nelze dosáhnout 
měřením ze dvou míst…

Až na  základě zpracovaných hlukových 
map teprve bude možné stanovit opatření, kte-
ré je provozovatel/správce této komunikace 
povinen provést, aby byly splněny podmínky 
stanovené příslušnými hygienickými předpisy 
v návaznosti na zák. č. 258/2000 Sb. – o ochra-
ně veřejného zdraví. 

Pokud se jedná o dobu a metodiku měření, 
pak připomínám, že v době zkušebního provozu 
je v úseku omezená rychlost na 90 km/hod. Ko-
munikace je již nyní označována dopravní znač-
kou „silnice pro motorová“ a  tedy se zcela ne-
pochybně počítá s rychlostí vyšší, nejméně 110/
km/h.  Ta se stejně často nedodržuje, zvláště 
na nových přehledných komunikacích. Nejsem 

odborník ani na hluk, ani na silniční provoz. Ale 
zdravý rozum mi říká, že skutečná hluková zá-
těž v běžném provozu v budoucnu může být vý-
znamně větší, než aktuálně naměřené hodnoty.

To vše mně, jako starostu obce, vede k na-
psání tohoto dopisu. Vyzývám vás, abyste věno-
vali měření hluku větší péči, abyste záležitost 
konzultovali s vřesinskými občany, abyste ne-
chali zpracovat „Akustický posudek vlivu hlu-
ku z provozu na silnici I/11 ve vztahu k obci 
Vřesina (o Porubě nemluvě) včetně hlukových 
map a chránili zájmy občanů obcí, které jsou 
hlukem ovlivňovány. 

Dovolím si připomenout, že to byli právě 
tito občané, z obou stran silnice, kteří pozemky 
pod touto komunikací většinou vlastnili a  tuto 
stavbu umožnili.

Za tím účelem jsem vyzval občany Vřesiny, 
aby si nechodili stěžovat na obecní úřad, ale svo-
je stížnosti směřovali přímo na vaše pracoviště.

S ohledem na v úvodu popsaný přístup tak 
sděluji, že směrem k  příslušnému stavebnímu 
úřadu bude ze strany obce Vřesina učiněno sa-
mostatné podání směřující k tomu, aby v rámci 
kolaudačního řízení bylo podrobně zkoumáno 
splnění hygienických podmínek, zejména tedy 
co se hluku týče. 
S pozdravem

Ing. Jiří Kopeň
starosta obce

KRUHOVÝ OBJEZD V BLÍZKOSTI ŠKOLY – ODPOVĚĎ NA ČLÁNEK 
V MINULÉM VYDÁNÍ
Tento text je reakce na článek paní Ing. Ličkové, 
zveřejněný v minulém vydání VN. Není to popr-
vé, co se někteří občané snaží stavět starostu, 
potažmo radu obce, do  pozice naprostých hlu-
páků. Podsouvat veřejnosti myšlenku, že chce-

me realizovat projekt kruhového objezdu před 
školou je zcela zavádějící. Nechci vyvolávat po-
lemiky, ale uvést fakta musím:
• Rada obce, která se ujala vedení obce v roce 
2014 (pod vedením Ing.  Roubíčkové), se roz-

hodla realizovat přestavbu školní tělocvičny 
na komunitní centrum. Vzniklo zadání a násled-
ně byl vypracován projekt (byl zaplacen, nebyl 
dotažen do konce a leží někde v archivu).
• Součástí tohoto záměru/projektu byla mo-
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Osvobození
Dne 29. dubna 2020 si Vřesina připomněla 75 
let od jejího osvobození Rudou armádou. Opat-
ření vlády ČR kvůli epidemii koronaviru bylo 
příčinou, že pouze zástupci obce položili kyticí 
k pomníku padlých. 

Vřesina byla po  Mnichovské dohodě jako 
tzv. V. pásmo přičleněna k  Německé, posléze 
pojmenované na Velkoněmeckou říši a po dobu 
téměř 7 let (od 10. 10. 1938 do 29. 5. 1945) byla 
její součástí v  rámci Sudecké župy (Gau-Su-
detenland) s  centrem v  Liberci (Reichenberg) 
a díky Rudé armádě se po osvobození stala opět 
součástí Československé republiky.

Po bojích ve Vřesině, které probíhaly od 26. 
dubna do 29.dubna 1945, zanechaly obě armá-
dy celkem 104 padlých – 28 sovětských vojá-
ků*) a 76 německých vojáků. Oběti byly i mezi 
vřesinskými občany - Františka Navrátová (67 
let), Jaroslav Pokorný (17 let), Jan Restel (73 
let), Augustin Martiník (54 let), Vilibald Mar-
tiník (40 let), František Chrapek (41 let). Jejich 
jména jsou uvedena na pamětní desce pomníku 
padlým. Není tam uvedeno jméno Marie Troj-
kové (46 let) z Velké Polomi, která se stala obětí 
bojů ve Vřesině, ve které byla právě na návštěvě.

Pamětní deska na  pomníku padlým je do-
plněna dvěma jmény občanů Vřesiny, kteří za-
hynuli v  německých žalářích za  svou ilegální 
činnost. V  roce 1942 byl umučen v  Osvětimi 
Antonín Bajgar (48 let) a  v  roce 1944 zemřel 
ve Vratislavi (Breslau) Jaroslav Bárta (33 let).

V době nesvobody byli v německých kázni-
cích věznění také mnozí vřesinští občané. Za od-
stranění německého nápisu na  národní škole 
v  říjnu 1938 byli v  Opavě drženi po  dobu čtyř 
týdnů Miroslava Martiníková, Marie Teslíko-
vá, Marie Mrázková, Oldřich Martiník, Fran-
tišek Ulrich, Václav Sedláček a  Josef Bárta. 
V roce 1940 byl v Opavě na čtyři měsíce uvězněn 
Vilém Špak st., horník dolu Ignác a v roce 1942 
za  ilegální činnost byl vězněn a  konce války se 

Z osvobození obce

dernizace příjezdu ke škole. Zmíněný „kruhový 
objezd“ je zavádějící výraz. Kruhovým objezdem 
se míní okružní křižovatka. Ale kritizované ře-
šení je pouze kruhovým parkovištěm pro auta 
rodičů, kteří vozí děti autem až ke škole. Veřej-
nosti podsouvaná představa, že záměrem bylo 
přemístit provoz před školu, je absurdní. Copak 
kruhové parkoviště u  MŠ je také kruhový ob-
jezd?
• Záměr má řešit zejména každodenní chaos, 
který vzniká na  ulici Osvobození před školou, 
kdy dochází občas až k zablokování provozu. Cí-
lem je minimalizovat rizikové situace, které tam 
byly a jsou na denním pořádku.
• Nastupující vedení obce (za Jitky Kozelkové) 
celý záměr přestavby tělocvičny na  komunitní 
centrum poslalo do propadliště dějin, kam podle 
mě patří. Nicméně jediná část, která byla dota-
žena až do  stavebního povolení, byl právě jen 
příjezd ke škole s ohledem na jeho potřebnost
• Jako starosta jsem se ujal jednání o  realiza-
ci schváleného projektu, tak, jak jsme ho i  se 
stavebním povolením zdědili. Při schvalování 

rozpočtu na  letošní rok nikdo nic proti tomuto 
investičnímu záměru nenamítal. Až při prvním 
jednání s  vedením školy (za  účasti snad všech 
zaměstnanců) jsme byli informování, že tento 
projekt nikdy neviděli, nikdo ho s  nimi nepro-
jednal a takové řešení nechtějí. Tím celá aktivita 
zatím skončila. Že by kdokoli nutil škole nějaké 
řešení, je nesmysl. A narážka ve zmíněném člán-
ku, že se upřednostňují zájmy firem „na úkor 
našich dětí, především jejich bezpečnosti“ 
snad ani nezaslouží komentář. Není mi jasné, co 
tím autorka myslela.

To ovšem nic nemění na  tom, že příjezd 
ke  škole zůstává nedořešený, je nebezpečný 
a  napojení na  ulici Osvobození je zdrojem ne-
bezpečných dopravních situací. Stavební a  in-
vestiční komise při svém vzniku ode mě dostala 
do vínku kromě jiných námětů i úkol se nad situ-
ací zamyslet a navrhnout smysluplné a bezpeč-
né řešení, a na první společné schůzi rady obce 
a  této komise (22. června) dostaly záležitosti 
s dopadem na bezpečnost dětí nejvyšší prioritu. 
Počkáme si na návrhy, jak situaci vyřešit ke spo-

kojenosti všech, ale zejména s ohledem na bez-
pečnost školáků.

Druhá polovina článku se zabývá hracími 
plochami u  školního hřiště. To nebudu ani ko-
mentovat. Možná by si mohla autorka článku 
vyzkoušet pohyb na umělém povrchu a přeptat se 
někoho, jaký je rozdíl mezi údržbou umělé a živé 
trávy. Co obnáší péče o  živý fotbalový trávník 
a jaké náklady jsou s tím spojené. Nemluvě o tom, 
jakou zátěž by travnaté hřiště uneslo – na školním 
hřišti se bude denně řadu hodin pohybovat cca 
140 dětí, a to nemluvím o odpoledním/večerním 
volnočasovém využití. Já se netajím tím, že jsem 
od první chvíle bojoval za umělý povrch a mrzelo 
mě, že si ředitelka školy neuměla hned zpočátku 
„dupnout“ a  obhájit to. A  mimochodem nevím 
o  žádném školním sportovišti, které by se aktu-
álně stavělo s  živou trávou. Ne že bych po  tom 
speciálně pátral… Nemohu než navázat na závěr 
článku paní Ličkové: ano, starosta i většina rad-
ních myslí na budoucnost.

Ing. Jiří Kopeň
starosta obce

dočkal v Brandenbergu Emanuel Kaluža.
Říkali ji Mechtilda, ale jmenovala se Matyl-

da, byla cikánka a žila spolu s koktavým Karlem 
Bartkem na Karlovci (v místě nynějšího parkoviš-
tě obchodu Hruška). Jednoho dne byla odvezena 
do koncentračního tábora a již se nevrátila…

Smutná událost, kterou lze připsat na vrub 
války, se stala až po  frontě. Tehdy 21 letý nej-
starší syn Karla Hurníka Josef, našel pancéřo-
vou pěst, se kterou doma na dvoře tak manipu-
loval, až mu vybuchla a hoch koncem září svým 
zraněním v ostravské nemocnici podlehl. 

Dobový tisk uváděl: Obec Vřesina ležela v po-
slední etapě války v obranné čáře, na níž se Němci 

pokoušeli udržet. Dělostřelecké ostřelování, bom-
bardování, prudké boje, v  nichž obec několikrát 
změnila držitele, zanechaly své stopy: dvacet sedm 
domů a 32 hospodářských stavení zmizelo z povr-
chu, 95 budov bylo těžce poškozeno a na 200 - a to 
jest již tedy celá obec - středně a lehce. 

Muselo být postaveno 23 nouzových dře-
věných domů a  k  dispozici byly také domky 
na Hadím vrchu. 20 rodin, jejichž usedlosti byly 
zničeny, odešlo na  osídlení, převážně do  Kujav 
(ale také do obcí Gručovice, Vrchy, Skrochovice, 
Bravantice…).
*) na pomníku padlým je uvedeno 23 sovětských vojáků

Ing. Vladimír Bárta
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30.dubna 1945 byla Vřesina již osvobozena. 
Občané začali sčítat vzniklé škody způsobené  
válečnou frontou. Před hostincem paní Žofie 
Martiníkové (nyní hospůdka Na  Růžku) se 
shlukují lidé. Kronikář píše:

V  hostinci č.d. 80 mělo národní divadlo 
z  Moravské Ostravy uskladněné divadelní kroje 
a  dekorace v  hodnotě asi 4 milióny korun, které 
z obavy před bombardováním Ostravy přestěhova-
lo k nám. Rusové, v domnění, že toto je majetek ně-
mecký, pokládali to za válečnou kořist. Cenné věci 
si odnášeli a ostatní rozdávali místním občanům.

Někteří naší lidé vědouce dobře, že se jedná 
o  český majetek, brali a  rozkrádali, co ještě zbylo. 
Mnozí občané, když se dozvěděli, že se ničí český ma-

30.duben 1945 ve Vřesině
jetek národního divadla, pokusili se o jeho záchranu, 
což se dvěma našim občanům stálo osudným.

Dopadem granátu před zmíněným hostin-
cem byl p. Vilibald Martiník usmrcen a p. Fran-
tišek Chrapek zraněn, následkem čehož po dvou 
dnech zemřel. 

Pan Vilibald Martiník byl stár 40let a  jeho 
mrtvé tělo zavezli na platoňáku domů kde bylo 
nějakou dobu uloženo. Nebylo možné ho vzhle-
dem k  situaci pohřbít. Chtěli dokonce vykopat 
hrob na  zahradě, ale situace se nakonec zklid-
nila a byl pohřben na hřbitově 2. května 1945. 

Pan František Chrapek, stár 41let,  na následky 
těžkých zranění zemřel 1. května 1945 a na vřesin-
ském hřbitově byl pohřben 3. května 1945.

Vřesina byla v  letech 1938 -1945 součástí 
Německé a  posléze Velkoněmecké říše a  v  bu-
dově hostince čp. 80 byl umístěn obecní úřad 
(Bürgermeisteramt) starosty Ruschitscky, který 

Vřesinu opustil 24. 4. 1945. Proto lze chápat po-
stup sovětských vojáků. Kostýmy byly uloženy 
v prvém poschodí v sále, ve kterém bylo za deset 
let zřízeno kino Mír. Je záhadou, jakým způso-
bem a  kdy se kostýmy do  Vřesiny přes hranici 
mezi Protektorátem Čechy a Morava a Velkoně-
meckou říší dostaly; je pouze jisté, že to muselo 
být po 1. 9. 1944, kdy byla činnost všech divadel 
v Ostravě zastavena vzhledem ke stále častějším 
náletům spojenců a blížící se frontě. Proč a kým 
byl právě vybrán sál hostince ve Vřesině, to zů-
stane pravděpodobně již tajemstvím. A o tom, že 
to nebyla utajovaná akce, svědčí i to, že o usklad-
nění věděli mnozí vřesinští občané. V  archívu 
Národního divadla Moravskoslezského Ostrava 
se žádný doklad k této transakci nenalézá a dědi-
cové po paní Žofii Martiníkové zatím nic z rodin-
ného archívu nezveřejnili. 

  Ing. Vladimír Bárta

30. duben 1945 - Vilibald Martiník

Pohled na hostinec s poškozenou fasádou nad vchodem (foto červen 1945)

Naše téma

Projekt “Pomáháme školám k úspěchu”
Ačkoli byly dveře základní a  mateřské školy 
na  dobu téměř tří měsíců zavřené, neznamená 
to, že jsme usnuli na vavřínech. Ze dne na den se 
změnil způsob výuky, museli jsme se rychle při-
způsobit novému stylu vzdělávání, stejně jako 
děti a  jejich rodiče, naučit se vzdělávat online 
a  najít nové způsoby komunikace s  žáky, aby-
chom je dokázali motivovat k jejich učení. 

Pro nikoho z  nás to nebylo jednoduché. 
Největší zátěž ale padla na  rodiče našich dětí, 
jelikož kromě výkonu svého zaměstnání, sta-
rosti o domácnost, vaření a dalších nezbytných 
věcí, zajišťovali spolu s námi výuku našich žáků. 
Uvědomujeme si, že to vůbec nebylo snadné. 
Zaslouží si náš velký obdiv a poděkování.

V této nelehké době se ale událo i něco pro nás 
velice významného. Nadace manželů Kellnerových 
“The Kellner Family Foundation” se rozhodla, že 

rozšíří počet škol zapojených do  jejího projektu 
Pomáháme školám k úspěchu. Deset dlouhých let 
podporovala pouze deset škol z celé české republi-
ky a nyní se rozhodla, že na další tři roky počet škol 
rozšíří. Podali jsme si žádost a prošli jsme dvou-
kolovým výběrovým řízením. Jedním z  rozhodu-
jících aspektů byl ale pohled na  to, zda se škola 
neustále rozvíjí, pedagogové zvyšují své doved-
nosti, pracují na svém rozvoji a záleží jim na kvali-
tě výuky. Jsme nesmírně hrdí, že jsme byli vybráni 
mezi hrstku dalších škol, které budou moci získat 
podporu nadace pro rozvoj školy.

A  co to pro žáky a  pedagogy v  praxi bude 
znamenat? V prvním roce se především budeme 
vzdělávat a  získané vědomosti a  dovednosti bu-
deme zavádět do výuky. Projekt nám také umožní 
vyučovat tzv. párovou výukou, což znamená, že 
v některých hodinách v rámci rozvrhu hodin bu-

dou dvě paní učitelky místo jedné. Výuka tak bude 
kvalitnější, více propracovanější a vyučující budou 
mít více prostoru věnovat se žákům individuálně. 
Každé dítě tak bude mít možnost zažít úspěch 
a učit se naplno, což je jedním z cílů projektu The 
Kellner Family Foundation. A v neposlední řadě si 
budeme moci každý rok zakoupit ve větším množ-
ství knihy do naší školní knihovny.

Od  chvíle, kdy jsem nastoupila na  základ-
ní školu a  mateřskou školu ve  Vřesině jako ře-
ditelka, se všichni společně snažíme vzdělávat, 
profesně růst a zejména zvyšovat kvalitu výuky. 
Doufáme, že je to na naší práci znát stejně tak, 
jako jsou ihned na  první pohled vidět rekon-
strukce a  přestavby budov, zahrady a  školního 
hřiště, které za těch několik let schválilo a zreali-
zovalo vedení obce. Na realizaci projektu se moc 
těšíme a to stejně tak, jako se těšíme na otevření 
kompletně zrekonstruovaného školního hřiště.

Mgr. Lenka Skýbová, 
ředitelka ZŠ a MŠ Vřesina
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tě dalších 300 metrů a  hodit to do  kontejneru 
ve sběrném dvoře…
Na  závěr bych Vás chtěl ubezpečit, že celková 
čistota v obci a její vzhled je jednou z priorit rady 
obce. Ale bez Vaší pomoci to nejde.
  Pavel Pokorný, 
  místostarosta obce

A ZASE TY 
ODPADY…
V letošním roce nám na obecní úřad někteří vo-
láte s žádostí o zvýšení počtu kontejnerů na pa-
pír i plasty a žádáte také navýšení četnosti odvo-
zů. V současné době má obec Vřesina 
9 kontejnerových stání, ve kterých je umístěno 
celkově 18 kontejnerů na plast 
a 14 kontejnerů na papír. Dále je po obci v kon-
tejnerových stáních umístěno 10 nádob na sklo 
a také dva speciální kontejnery na oděvy. Plasty 
i papír vyváží OZO 3x týdně a sklo
1x měsíčně. Oděv se vyváží dle potřeby. Četnost 
vývozu plastů i  papírů již nejde zvýšit. V  sou-
časné době rada obce zvažuje, zda nezvýší po-
čet kontejnerových stání na 10. Ale opravdu to 
potřebujeme? Víte, když někdy kontroluji stav 
kontejnerových stání, tak vidím, že v některých 
případech stačí papírový obal od  televize nebo 
vysavače jenom roztrhat na několik dílů a už se 
toho do kontejneru vleze více. A volání po vět-
ším pořádku a čistotě v prostorech kontejnero-
vých stání? Pracovníci údržby obce v  pondělí, 

středu a  pátek tyto prostory čistí. Po  každém 
úklidu odvezou plné dodávkové auto odpadu, 
který byl poházený kolem kontejnerů. A  ruku 
na srdce. Ten nepořádek si tam děláme my sami. 
Co říci na  to, když někdo doma mění plovoucí 
podlahu a  tu starou odveze a  odhodí na  zem 
u kontejnerového stání a přitom stačilo jet ješ-

Petice proti hluku z Prodloužené Rudné
Vážení spoluobčané,

jistě jste si mnozí všimli a zaznamenali, že 
v souvislosti se spuštěním dopravy na silnici I/11 
dochází v mnohým místech naší obce ke zvýšené 
hladině hluku způsobené jak dopravou po zmí-
něné komunikaci, tak zvukovými rázy (projevy) 
při přejezdu aut po  mostních uzávěrech. Dále 
si občané stěžují na  světelný smog, zvýšenou 
prašnost a  myslivci poukazují na  absenci plotu 
proti vniknutí zvěře do  vozovky. Není účelem 
teď v této fázi zjišťovat, kde je chyba, ale chceme 
po dohodě se starostou obce věc začít řešit.

Rozhodli jsme se proto k organizaci petice, 
kde každý může vyjádřit podporu vedení obce 
k  řešení nově vzniklých problémů po  spuštění 
dopravy na I/11. Zároveň jsme oslovili náměst-
ka hejtmana MSK pro dopravu Ing.  Jakuba 
Unucku, MBA, který nám v  řešení problému 
slíbil podporu formou přidání protihlukových 
opatření na seznam investic.

 
Podporu vyjádříte svým podpisem do pod-

pisových archů, které najdete na těchto místech:
• Nástěnka ve vestibulu Obecního úřadu
• Prodejna Hruška (naproti pokladen u okna)
• Obecní knihovna
• Mateřská škola
• Čekárna zdravotního střediska

Pokud se totiž dostatečný počet občanů 
neozve s  připomínkami proti stavbě teď, kdy 
probíhá takzvaný zkušební provoz, může se stát, 
že v  krátké době bude pozdě, stavba se schválí 
do provozu, na naše připomínky nikdo už nikdy 
nebude brát zřetel a hluk se stane běžnou sou-
částí našeho denního i nočního života v obci. To 
jistě nechceme.

Navíc je jasné, že v  dnešní době existují 
technická řešení jak problémy a  negativní do-
pady z  této dopravní stavby účinně eliminovat 
– viz protihluková opatření, která si prosadili 
občané Poruby.

Druhá věc k  řešení je, že součástí stavby 
I/11 je i výsadba zeleného koridoru (v územním 
plánu obce Vřesina pod číslem K625) podél ko-
munikace I/11. Proč nebyl dosud realizován jis-

tě vedení obce brzy zjistí a sjedná nápravu.
Děkujeme za  pochopení a  podpisy petice, 

prosím šiřte i mezi své známé v Porubě a Krás-
ném Poli, hluk se šíří všemi směry.

Velmi pomůže, aby petici podepsali všichni 
obyvatelé nemovitostí (tím zvýšíme počet podpi-
sů), kterým tento hluk vadí.

Za petiční výbor 
Martin Staněk, Jan Fučík, Petr Lička
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O (ne)ZÁNIKU JEDNOHO  SPOLKU

Psal se rok 2003, na  starostovském křesle naší 
obce pevně seděla paní Holušová, když se partič-
ka přátel rozhodla udělat „něco“ se zanedbaným 
areálem rybníka v  Oší. Po  dlouhých diskusích 
v restauracích Na rohu a Ve sklípku bylo rozhod-
nuto, že založíme spolek, jenž nazveme duchapl-
ně SNAR (sdružení nájemců rybníka) a začneme 
vyvíjet činnost spojenou s úpravou a zvelebením 
jediné větší vodní plochy v obci. Část ze zakláda-
jících členů, vášnivých rybářů, byla motivována 
možností provozovat svůj koníček kousek od do-
mova relativně „na svém“, druhá část, ne rybář-
ská, pak byla motivována snahou vyhnat své děti, 
jimž tehdy bylo mezi 5 a 10 lety, od PC do přírody. 
V té době nás ani nenapadlo, že budeme fungovat 
téměř 20 let. 

Hned na samém počátku fungování spolku 

jsme si stanovili dvě priority. První byla, že bude 
náš spolek otevřený všem zájemcům, kteří mají 
bydliště ve  Vřesině. Druhou bylo, že činnost 
spolku budeme vždy financovat pouze ze svých 
prostředků a nikdy k tomu nebudeme zneužívat 
dotační prostředky z rozpočtu obce. Dnes mohu 
hrdě konstatovat, že jsme vše splnili. Nikdy jsme 
žádného zájemce neodmítli a činnost spolku ne-
stála naši obec nikdy ani korunu, přičemž jen ryb 
jsme nakoupili za cca 180 000,-Kč.

Vše začalo pozvolna, upravilo se okolí, vy-
čistila hráz, vybudovalo skromné posezení s  kr-
bem a začal se zarybňovat rybník. A protože bylo 
vše od počátku motivováno snahou udělat něco 
pro děti, a to nejen pro vlastní ale i pro všechny 
ostatní, založili jsme rybářský kroužek a  zača-
li pořádat 2krát ročně dětské rybářské závody. 
O  prázdninách jsme pak každoročně vydávali 
všem zájemcům z  řad dětí rybářské povolenky, 
kterých jsme za  ty roky vydali přes 300 kusů. 
A zatím, co se v naší obci měnili starostové a sta-
rostky jako na  běžícím páse, spolek v  poklidu 
pokračoval ve své činnosti. Žádnému z měnícího 
se vedení obce činnost spolku nevadila, větši-
na si dokonce spolku vážila a  nikdy nebyl pro-
blém prodloužit nájemní smlouvu. Vše se však 
změnilo po  posledních volbách. Do  vedení se 
dostali někteří lidé noví, moudří, znalí v mnoha 
oborech lidské činnosti. Dali hlavy dohromady 
v  moudrých knihách studovali a  zjistili, že naše 
sdružení užívá celou dobu areál protiprávně, je-
likož nebylo na nájemce vypsáno řádné výběrové 
řízení. Chybu se rozhodli napravit, výběrové říze-
ní vypsali a zároveň nás upozornili, že se tohoto 
řízení můžeme zúčastnit pouze tehdy, pokud 
našemu spolku zřídíme právní subjektivitu. To 
jsme však nechtěli, protože kvůli naší skromné 
činnosti absolvovat proces - sestavit výbor, zvolit 
předsedu, pokladníka, revizní a kontrolní komisi, 
ustavit sídlo, sepsat stanovy, sdružení zaregist-
rovat v rejstříku, vést účetnictví, podávat daňové 
přiznání, nám za  to nestálo. A  tak se do zmíně-
ného výběrového řízení přihlásili samostatně 2 
naši členové, jakožto fyzické osoby, což rada obce 
schválila. Přišel den D a otvíraly so obálky s na-

bídkami - sešly se tři. Rada obce nabídky porov-
nala, vybrala tu pro obec nejvýhodnější, bohužel 
pro náš spolek to nebyla nabídka našich členů. 
A  protože rybářský spolek je nerozlučně svázán 
s vodou a jiná vhodná plocha v naší obci není, byli 
jsme smíření s tím, že spolek k 1. 7. 2020, kdy jej 
převezme nový nájemce, zanikne.

Jako rybáři můžeme být smutní. Přece jen 
jsme toho na  rybníku spoustu zažili a  věřím, že 
i  odvedli kus práce. Jako obec se však radujme. 
Nový nájemce nám všem ve své nabídce přislíbil, 
že ze svých prostředků na rybníce vybuduje zce-
la nové zázemí, posezení, nové ohniště s roštem, 
nový sklad dřeva. Okolí vybaví odpadkovými 
koši, vzdělávacími tabulemi o místní fauně a fló-
ře, zásypy pro drobnou zvěř.  A  zároveň zajistí 
úklid a údržbu celého areálu. A co je ze všeho nej-
důležitější, a co svědčí o šlechetnosti nového zá-
jemce, vše bude hradit pouze ze svých prostředků 
bez dotací z  obce. Bez záště a  zlomyslnosti mu 
my, členové spolku SNAR, zcela upřímně přeje-
me mnoho úspěchů v jeho činnosti a doufáme, že 
naváže na tradice, jenž jsme my založili – dětské 
rybářské závody a  prázdninové povolenky pro 
děti. Ostatně ve své žádosti se k tomu zavázal.

Závěrem bych rád poslal jeden vzkaz 
do  nebe, panu Františku Zajícovi, jednomu ze 
zakládajících členů našeho spolku, který se jeho 
konce, bohužel, nedočkal. Franto, než jsem se ti 
šel poklonit k rakvi, byl jsem skálopevně rozhod-
nut činnost spolku ukončit. Ale pak jsem uviděl 
tvou fotku a vzpomněl jsem si, jak jsi mě jednou, 
když jsme pořádali nultý ročník rybářských závo-
dů o Pohár Františka Zajíce, objal a s úsměvem 
řekl: „Petříku (vždy jsi mi říkal Petříku), slib mi, 
že až tu jednou nebudu, ty závody o ten můj pu-
tovní pohár, který jste mi nechali udělat, budou 
pokračovat, a  to jako můj memoriál.“ A  já ti to 
tehdy moc rád slíbil. Letos svůj slib bohužel nedo-
držím. Ale rozhodl jsem se, že spolek nerozpus-
tíme, jen jeho činnost pozastavíme a  třeba ještě 
přijde doba, kdy se na rybník vrátíme a já svůj slib 
tobě dodržím. Chytej zatím ryby v nebi a počkej 
na nás, jednou přijdeme za tebou.      

Za spolek SNAR, Ing. Petr Řeháček

Spolek SNAR

§ Právní poradna 
pro občany zdarma 

od 1 .9. 2020 §
Vážení spoluobčané,
v minulém čísle Vřesinských novin jsem Vás 
informoval, že rada obce rozhodla od 
1. dubna 2020 spustit pilotní projekt, kdy 
obyvatelům Vřesiny umožníme možnost vy-
užití služby bezplatné právní pomoci.
V rámci situace s koronavirovým opatřením 
jsme platnost (začátek) této služby posunuli 
na 1. září 2020. 
Jinak platí, že služba bude k dispozici v bu-
dově obecního úřadu každé první a třetí pon-
dělí v daném měsíci a to v časovém rozmezí 
od 16:30 – 18:30 hod. Detaily objednávko-
vého systému budou upřesněny na obecním 
webu. Budete o tom včas informováni.

Pavel Pokorný
místostarosta obce
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Zprávy z Klubu důchodců

Činnost klubu důchodců 
v době pandemie
Chtěla bych formou tohoto článku informovat 
členy klubu důchodců ve  Vřesině, že všechny 
plánované akce se až do 31. 8. 2020 ruší.
První společné setkání by se mělo konat 1. 9. 
2020 v klubovně nad hasičárnou.
O případných změnách Vás budeme informovat 
jak formou hlášení obecního rozhlasu, tak vý-
věskou u vchodu do domu služeb.
Těšíme se na vás. 

Za klub důchodců Blanka Čajková 

Hrdobci a DIVOch

Kabaret Hrdobci 

Rád bych všechny občany Vřesiny pozval, jmé-
nem tvůrčí skupiny Hrdobci, na výroční kabaret, 
který se uskuteční 2. 9. 2020 v DK Akord. Těšit se 
můžete na řadu velice šikovných a talentovaných 
hostů, kteří se Vám představí v širokém spektru 
výstupů. Účast na kabaretu přislíbil vítěz České-
ho slavíka v kategorii Hvězda internetu Vašek Le-
beda alias Voxel, písničkář a  vítěz Czechtalentu 
2014 Michal Horák, přední česká violoncellistka 
Terezie Kovalová, artista a  držitel Guinessova 
rekordu David Pargáč a v neposlední řadě mis-
tryně republiky ve femislamu Karin. Těšit se také 
můžete na  pověstné Hrdobčí taškařice. Lístky 
na  kabaret jsou k  dispozici na  stránkách www.
dk-akord.cz. Budeme moc rádi, když nás přijdete 
podpořit a podívat se na nás. 
Hrdobci ve Vřesině

Hrdobci by rovněž velice rádi ještě letos 
uspořádali dva hudebně-povídkové večery a  je-
den kabaret přímo ve Vřesině pro místní občany, 
na  kterých by se představila řada hostů napříč 
kulturními obory od tance, zpěvu, stand-up, hry 
na hudební nástroje, … zkrátka, aby si každý di-
vák přišel na  své. Pevně věříme, že se nám tyto 
kulturní večery podaří s přispěním obce Vřesina 
zrealizovat a my Hrdobci tak budeme moci roz-
šířit nabídku vřesinských kulturních akcí o  jedi-
nečný projekt. Tyto tři kulturní večery však nelze 
uskutečnit bez spolupráce s kulturní komisí obce 

a soukromými sponzory. Zároveň bychom v rám-
ci vystoupení rádi navázali spolupráci s místními 
podnikateli, kteří by na  kabaretu mohli nabíd-
nout a prezentovat své výrobky a služby.
O tvůrčí skupině Hrdobci

Tvůrčí skupina Hrdobci vznikla v roce 2014, 
kdy se dva chlapci, Kuba a Matěj, rozhodli, že ne-
budou truchlit nad svým osudem, a naopak ho 
vezmou pevně do svých rukou. Tak vznikl nápad 
točit vtipná a tematická videa ze života obou pro-
tagonistů. V prosinci roku 2014 byla vypuštěna 
premiérova Hrdobčí nahrávka s názvem „Zprávy 
televize Harapes.“ Další videa už se pak zabývala 
konkrétními peripetiemi obou představitelů, jak 
v milostné, tak i osobní sféře. Díky tomu vzniklo 
video s prvky sci-fi Kuba má holku, byl vynalezen 
prášek proti stydlivosti pozvat dívku na  rande 
Nestyďsin plus, pro všechny, kdo okusili svody 
a  útrapy lásky vzniklo video Jak se vypořádat 
s  rozchodem, tanečně neznalým jedincům byl 
představen revoluční Jednoduchý Taneční Krok 
a nesmíme opomenout taky vynález, který dovo-
lil koupat se ve veřejných sprchách i opravdu pla-
chým lidem, s názvem Antiplach. O rok později, 
po  shlédnutí pořadu Možná přijde i  kouzelník, 
vznikl nápad, uspořádat živé kabaretní vystou-
pení Hrdobců a  jejich hostů. A  tak 25.4.2015 
v  prostorách Staré arény v  Ostravě poprvé za-
zněly Hrdobčí taškařice naživo a v plné parádě. 

Kabaret se setkal s výborným přijetím a postupem 
času následovala další živá vystoupení. 
O kabaretu

Na  kabaretu vždy vystupuje řada hostů 
v  žánrově širokém spektru výstupů, od  tance, 
zpěvu, stand-up vystoupení, slam poetry, pan-
tomimy nebo hry na  hudební nástroje. Kuba 
kabaretem provází, dělá scénky a čte své povíd-
ky, které jsou inspirovány tvorbou pánů Šimek 
- Grossmann a  Kaiser - Lábus. Do  současnosti 
se kabaretní večery odehrávaly v prostorách os-
travského klubu Parník, kde se Hrdobci přesu-
nuli v roce 2017 a podařilo se jim tento prostor 
vždy s  předstihem vyprodat. Protože ale letos 
slaví pětileté výročí od  prvního kabaretu, roz-
hodli se uspořádat tuto oslavu ve velkém sále KD 
Akord, kde se pohodlně vejde téměř 400 diváků. 
Mezi hosty, jenž na kabaretu v minulosti vystou-
pili, patří např. mistryně republiky v závěsných 
kruzích Alžběta Moravcová, mistryně světa 
v  Pole Dance Doubles Niky Vítečková a  Ale-
na Klapetková či kapela s  ostravskými kořeny 
EMA, jejichž frontmanem je herec Národního 
divadla v  Praze, Patrik Děrgel. Hrdobci rovněž 
v  posledních letech začali úzce spolupracovat 
s  českou slamovou scénou, a  díky tomu na  ka-
baretu vystoupila řada mistrů republiky v tomto 
specifickém stylu básnického přednesu. 
Válíš málo? My ne!! Tak přijďte!        Kuba Horák

Jakub Horák Kabaret Hrdobci v ostravském klubu Parník

JEDEME DÁL …
… aneb slovy klasika: The Show Must Go On.

A je to přesně tak, jak je uvedeno v názvu. Ano, 
prožívali jsme si všichni období pro nás velmi 
nezvyklé, nejisté, plné obav a  otázek, co bude 
dál. Dnes, kdy se začíná život vracet zase do vy-
jetých kolejí, můžeme potvrdit, že náš ochotnic-
ký divadelní spolek DiVOch pokračuje ve  své 
činnosti. 
V době, kdy jsme finišovali s přípravami na pre-
miéru, kdy už to vypadalo velmi slibně, kdy na-

cvičovaná hra Vražda sexem začínala nabírat 
na  své podobě, kdy jednotlivě nacvičené pasá-
že, rekvizity, kulisy i  kostýmy byly připraveny 
ke kompletaci, pouhých deset dní před premié-
rou  - bác!!! 
STOP !!! 
K  čemu tento pocit přirovnat…? K  zastavení 
rozjetého vlaku…? K ledové sprše…? K propadu 
do  propasti…? Doplnit si můžete cokoliv, vše 
bude vystihovat naše pocity. Každý z nás si tuhle 
nucenou pauzu prožil po svém, a tak si dovedete 
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Strom Evropy u školy

představit, s  jakým potěšením a novým elánem 
se zase vrháme do práce přesně v místech, kde 
jsme byli zastaveni.
Jsme si vědomi všech okolností, které mohou 
naše plánované vystoupení ovlivnit. Přesto, 
nebo právě proto věřte, že k naší práci, byť je to 
náš koníček a zábava, přistupujeme velmi zod-
povědně.
Neradi bychom zůstali našim fanouškům a pu-
bliku něco dlužni v podobě zbytečně protahova-
ného pauzírování. 
Následující období bude vyžadovat velkou in-

vestici volného času a  s  ním se nedá obchodo-
vat, můžeme ho jen smysluplně přerozdělit mezi 
naše povinnosti, práci, rodinu a  záliby. Proto 
bychom rádi vyjádřili obrovský dík všem man-
želům, manželkám, partnerům, dětem … prostě 
všem zúčastněným za jejich toleranci, vstřícnost 
a pochopení pro naši vášeň. Bez podpory svých 
nejbližších bychom stěží dokázali dělat divadlo 
tak, jak ho máme rádi my i vy a v takové míře, 
aby bylo potěšením pro nás i pro vás.
Nestihli jste premiéru? Nevadí. Řachandu Vraž-
da sexem reprízujeme ve  Vřesině v  Domě za-

hrádkářů či blízkém okolí. Příležitostí ke shléd-
nutí bude tedy dost. A  buďte bez obav, násilí 
a sexuálních scén budete ušetřeni. Naopak, tato 
hra vám dozajista polechtá bránici. 
Pojďme se tedy společně smát, buďme vděčni za no-
vou zkušenost a nepřestávejme se radovat ze života!

Jestli se chcete dozvědět více o našem soubo-
ru, podívejte se na webové stránky divadla. Také 
se můžete stát našimi fanoušky na  FB a  budete 
mít všechny aktuální informace z první ruky.

Za spolek DIVOch – Marcela Hoferová, 
členka souboru

Z historie obce

Vřesinské rozhledny
Ve  Vřesině je již málo pamětníků, kteří ví, že 
na  Mezihoří a  Zahumenici stály „rozhledny“. 
Stávaly se cílem nejen dobrodružných výprav 
vřesinské mládeže, ale také rodinných výletů.
Především „rozhledna „na Zahumenici byla cí-
lem nejen vřesinských občanů, odkud bylo vidět 
krajinu Moravské brány přecházející do Ostrav-
ské pánve, ale hlavně v době, když se konal na le-
tišti v Hrabůvce letecký den. Vyzbrojení daleko-
hledy, kukátky, ale i  bez těchto pomůcek byla 
možnost vidět leteckou akrobacii jako na dlani. 
Dnes je z těchto míst možnost na Nový rok pozo-
rovat ohňostroj na Dubině, ale nesmí být mlha.
Obě věžovité stavby dřevěné konstrukce „roz-
hleden“ byly po  dlouhou dobu dominantami 
ve vřesinské krajině. 
Dnes po nich nezůstala žádná památka, ani fo-
tografie se nezachovaly. Pouze žulové kameny 
s vytesaným křížkem - jeden v poli a druhý v lese, 

u obou signalizační tyč s tabulkou Státní trian-
gulace, poškození se trestá. 
Tyto povrchové žulové kameny stabilizují tri-
gonometrické body (spolu s dvěma podzemní-
mi značkami), které je nutné signalizovat, aby 
byly jednoznačně identifikovány a umožňovaly 
cílení pro záměry mezi body. Proto nad nimi 
byly, podle schváleného návodu V. Kolomazní-
ka z roku 1920, vybudované signalizační stav-
by - měřické věže, ve  Vřesině zvané „rozhled-
ny“, vysoké cca 25m. 
V místní trati Mezihoří, poblíž technického zá-
zemí Sanatorií Klimkovice, je trigonometrický 
bod číslo 10 v nadmořské výšce 381,36 m n.m. 
(nejedná se o nejvyšší kótu Vřesiny, ta je opodál 
383,4 m n. m.) a v místní trati Zahumenice, ne-
daleko vodojemu Ostravského oblastního vodo-
vodu, je trigonometrický bod číslo 13 v nadmoř-
ské výšce 310,11m n. m.

Tyto geodetické body jsou součástí Jednotné 
trigonometrické sítě katastrální, budované 
na  území bývalého Československa v  létech 
1920 - 1957. 
Na Leteckých měřických snímcích z roku 1946 
a 1961 lze ještě rozpoznat stavbu měřické věže 
na  Mezihoří. Snímky z  následujících let zatím 
nejsou k  dispozici, tak nelze určit rok, kdy se 
měřické věže staly oběti zubu času.
Zajímavým zápisem z  jednání obecního zastupi-
telství ve Vřesině z 13. září 1925, je údaj, ve kte-
rém je uvedeno-“Za nájem bytu pro rotmistra při 
triangulačních pracích při rozhledně doplatí se 
Bártovi Karlovi č. 101 - zamítnuto“. 
Fotografii modelu signalizační věže poskytl 
Ing.  Karel Haut, majitel minimuzea Geodézie, 
Borský Svätý Júr, Slovensko. 

Ing. Vladimír Bárta

Vřesina_Mezihoří 383 m.n.m. - trigonometrický bod č. 10 na Mezihoří
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65 let pošty ve Vřesině

Obálka s otiskem řádkového razítka poštovny ve Vřesině po roce 1932

Antonie Palizová

Rodinné foto z roku 1937 - Petr Hrbáč st. s manželkou Františkou a dětmi Annou, Danielou, Petrem, 
Janem a Františkou

Poštovny poskytovaly nejnutnější poš-
tovní služby. Vedoucí poštovny byl poštovný 
(ve Vřesině pán Petr Hrbáč st. (1895-1979), což 
byla více méně čestná funkce, za jejíž výkon do-
stával sjednanou odměnu, nikoliv plat. Pán Petr 
Hrbáč st. od  roku 1925 pracoval pro obecní 
úřad jako obecní posel.

Poštovní úřad ve Vřesině byl zřízený dne 1. 
7. 1955 a nahradil tak původní poštovnu, která 

Na základě oznámení Ředitelství pošt a telegrafů 
v Opavě jednalo obecní zastupitelství ve Vřesině 
o zřízení poštovny 8.ledna 1925 a dne 1. března 
1925 pro eventuální zřízení a vedení místní poš-
tovny ve Vřesině zvolilo Františka Hruzíka. Ale 
později, 22.března 1925 „na příp.č.j. 7290/II/25 
řed.pošt a telegrafů v Opavě a po obšírné debatě 
a  vysvětlení starostou obce o  informaci, kterou 
získal v Opavě na ředitelství, bylo většinou hlasů 

usneseno následující (návrh p. Františka Kude-
ly, č.39), aby ředitelství pošt a  telegrafu, když 
zamýšlí zřídit ve Vřesině poštovnu, ať si ji zřídí 
samo, obec za nikoho neručí“ a od úmyslu zřídit 
poštovnu v režii obce odstoupilo. 

byla zrušena 30. 6. 1955. Jednalo se o pobočný 
poštovní úřad, který patřil do obvodu okresního 
poštovního úřadu Bílovec. Jeho doručovací ob-
vod zahrnoval místa Vřesina, Hájek, Hlubočice, 
Lažíšťka a Mexiko, která byla původně součástí 

doručovacího obvodu pošty ve Svinově, jak stojí 
ve Věstníku spojů 27/1955.

Činnost pošty byla zaměřena především 
na  vyřizování úkonů, spojených s  přepravou 
různých zásilek, balíků, běžné poštovní agendy 
a v té době přenosu urgentních zpráv, formou te-
legramů. Nedílnou součástí bylo zajištění veřej-
né dostupnosti telefonického spojení a kontaktu 
se sférou privátní a  veřejné služby, např. zdra-
votnictví/nemocnice a  to 24 hodin denně. Až 
do konce 60. let totiž bylo v celé obci jen několik 
málo telefonních stanic a vedoucí pošty ji měla 
automaticky i  doma, takže sloužila jako non-

-stop operátor. Rovněž tak šlo o službu občanům 
formou roznášky listovních zásilek, různé kore-
spondence a např. výplaty důchodů v hotovosti 
nebo služby obdobného charakteru.
Nedílnou součástí byly i peněžní služby, a proto 
po čase se přidala i spořitelna, tzn. služba peněž-
ních transakcí v rámci Československé spořitel-
ny, kterou dnes známe v rozšířené podobě z na-
bídky produktů bank.

Zřízený poštovní úřad Vřesina u  Bílovce za-
čal působit v  nově postavené budově hasičské 
zbrojnice a  Místního národního výboru a  jeho 
dlouholetou vedoucí byla paní Antonie Pali-
zová (1921-2015). Místní lidé ji jinak neříkali, 
než Tonka a byla taktéž náčelnicí Sokola a také 
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šéfovou Slezského kroužku písní a  tanců, který 
ve Vřesině v historicky krátké době působil. Paní 
Palizová pracovala na poště jako vedoucí plných 
22 let, kdy v roce 1977 odchází do důchodu. Ne-
odmyslitelně k začátku fungovaní pošty ve Vřesi-
ně patřily poštovní doručovatelky-listonošky 
paní Františka Heroldová (1915-2000) a paní 

Ludmila Planková (1922-1985. Pro nepamět-
níky uvádím, že poštovní úřad se nacházel v bu-
doucí čekárně praktických lékařů MUDr. Maty-
áška a MUDr. Mathaislové. 

Po  Bedřišce Šrofové z  Klimkovic se dlou-
hodobou vedoucí v  létech 1984 až 1995 stala 
paní Libuše Kudelová, nynější starostka Sboru 

dobrovolných hasičů Vřesina. Po  ní nastoupila 
za  přepážku pošty paní Hanka Barčová, taktéž 
z Vřesiny.
Po  otevření nové budovy školy v  roce 1970 byl 
poštovní úřad přemístěný v roce 1974 do příze-
mí staré školy (nyní budova obecního úřadu). 
Mezitím, v  době rekonstrukce „staré školy“, 
pošta sídlila v budově čp. 5 na Malé Straně. 

V  roce 1973 bylo poště Vřesina u  Bílovce 
přiděleno poštovní směrovací číslo 742 85.

Ing. Vladimír Bárta

Děkujeme za  poskytnuté informace Poštovní 
muzeum Praha, Ing.  Vladimíru Palizovi, Libuši 
Kudelové, Milanu Hrbáčovi z  Klimkovic, Petře 
Važanové, Jiřímu Heroldovi.

Vřesinský vodovod
V letošním roce pokračuje dlouhodobý trend de-
ficitu srážek a s ním spojený úbytek podzemních 
vod. Při pohledu do školních kronik (ty nejstarší 
obecní se nedochovaly) ale zjistíme, že už naši 
předci zápasili s  velkými extrémy počasí, mezi 
které patřila i velká sucha. 

Zásobování Vřesiny pitnou vodou do  dva-
cátých let minulého století bylo zajištěno ze sou-
kromých primitivně vybudovaných studní, které 
svou polohou v  blízkosti obytných budov, stájí 
a hnojišť byly nevyhovující po zdravotní stránce. 
V  případě období sucha byli obyvatelé nuceni 
dovážet vodu ze vzdálených míst nebo používat 
vodu potoční. První (česky psaný) záznam týka-
jící se vodohospodářské problematiky pochází 
z  roku 1912. Sucho bylo v  tomto roce celé léto 
takové, že země pukala, vodní mlýny se zastavily 
a studny vyschly až na dno. V tomto místě se také 
dovídáme o existenci obecní studny "Nade Vsí", 
která byla jako jediná schopná zásobit celou ves 
vodou. Její přesné umístění z  kronik neznáme, 
ale pravděpodobně odpovídá místu, kde se o de-
set let později započalo s výstavbou vodovodu.

Velká sucha se projevila také v  letech 1921 
a  1922. V  těchto letech proto bylo vřesinskými 
občany založeno družstvo, jehož cílem bylo vybu-
dování obecního vodovodu. Letopočet 1921 od-
povídá nápisu na staré budově vodojemu u horní 
kaple mezi ulicemi Malá Strana a Hlavní. Zdroje 
vody byly vybudovány na místě současné travnaté 
plochy za autobusovou zastávkou. Tvořila ji stud-
na, do  které byly zaústěny jímací zářezy, které 

vedly směrem k dnešní ulici Lázeňská. Ze stud-
ny byla voda přiváděna samospádem potrubím 
DN 80 do vodojemu. Samotný vodojem je tvořen 
dvěma komorami o celkovém objemu cca 30 m3. 
Vydatnost zachyceného zdroje byla malá a činila 
v  roce 1929 v  suchém období 0,07 l/s. Staveb-

ní náklady vodovodu činily 288  536,- Kč a  jeho 
výstavbu dotovala ministerstva zemědělství, 
zdravotnictví a  tělovýchovy a  zemská správní 
komise.

Z  vodojemu vedly dvě slepé větve rozvod-

Vodárna

pokračování str. 12
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ného potrubí. Jedna směrem na Velkou Stranu, 
čili dnešní ulici Hlavní, druhá větev zásobovala 
domy na Malé Straně. Z vodojemu jako posled-
ní vedlo ještě přelivné potrubí. To bylo zaústěno 
do  příkopu vedle cesty. Přívodné i  přelivné po-
trubí starého vodojemu jsou v provozu dodnes, 
jak dokázalo jejich trasování pomocí vodáren-
ského měřícího vozu. I  po  kompletním vyčer-
pání vodojemu dojde během pár hodin k  jeho 
opětovnému napuštění. Přelivné potrubí dnes 
neústí do již neexistujícího příkopu, ale do obec-
ní kanalizace, čímž bohužel zvyšuje celkový ob-
jem odváděné odpadní vody, kterou navíc ředí 
nežádoucí čistou vodou.

Jelikož poměry situace v  zásobování vody 
byly nadále nedostačující firma Kunc Hranice 
na  základě požadavku tehdejšího vedení obce 
zpracovala PD, podle které se stávající vodovod 
doplní vodou z nově vybudovaného prameniště 
v  oblasti mlýna a  nádraží. Nepatrná vydatnost 
družstevního prameniště, nevhodná poloha 
vodovodu, která nechránila území před znečiš-
ťováním povrchovými vodami, splašky z okolní 
výstavby a silnice, byla důvodem, že prameniště 
nebylo později pojato do nového projektu záso-
bování vodou. Z družstevního vodovodu se pou-
žila jen rozvodná síť.

Na  základě veřejné soutěže na  zhotovitele 
stavby obecního vodovodu se dne 9. 8. 1931, 
Obecní zastupitelstvo ve Vřesině usneslo všemi 
hlasy zadat stavbu obecního vodovodu firmě 1. 
Moravská továrna na vodovody a pumpy v Hra-
nicích.

Prameny pro nový vodovod byly zachyce-
ny jímajícím zářezem v  délce 25 m, v  průměr-
né hloubce 4 m a  jímací studnou 6 m hlubokou 
o  průměru 2,5 m, do  které je jímací drenáž za-
ústěna. Vydatnost zářezu a studny byla nejméně 
1,23 l/s. Chemický rozbor prokázal její nezávad-
nost. Pro dopravu vody do  nového vodojemu 
byla vybudována vodárna s elektrickými čerpa-
cími agregáty strojovně o výkonu3 l/s na celko-
vou dopravní výšku 90 m. 

Nový dvoukomorový vodojem (Rozerval, 
vřesinský výraz pro vodojem, nejspíše z  fran-
couzského réservoir, nádrž.) o kruhovém půdo-
rysu ze železobetonu na 90 m3 vody byl vybudo-
ván na  konci současné ulice Pod Vodojemem. 
Tlakové poměry byly vyhovující pro venkovský 
charakter obce. Délka potrubí byla 3 675 m s 11 
hydranty a  128 domovními odbočkami, rozpo-
čet na stavbu 713 243,20 Kč. 

Vodovod po  úplném dokončení zásoboval 
vodou 225 bytových jednotek, 548 dospělých 
osob, 284 nedospělé osoby, 241 kusů dobytka 
velkého, 49 ks dobytka malého, 220 ks vepřů, 
112 koz. Voda z vodovodu se platila paušálně. 
Obec, aby mohla zajistit výstavbu vodovodu 
a  provoz čerpadel vodárny, musela také zabez-
pečit současnou elektrifikaci obce, na kterou si 
musela vzít půjčku ve výši 270 000,- Kč. Na vo-
dovod byla půjčka ve výši 450 000,-Kč. 

Výstavba proběhla v době celosvětové hos-
podářské krize. Vedení obce mělo přislíbené 
zemské a státní subvence, které nebyly zavčasu 
vyplaceny, a z  těchto důvodů narostl dluh obce 
na  346  000,-Kč. Obec rovněž splácela náklady 
na  vodovod a  elektrifikaci z  vodného a  plateb 
za  dodání elektřiny, ale inkasovala z  předpo-
kládaného vodného jen jednu čtvrtinu peněz 
od  odběratelů. Dlužné částky chtěla vymáhat 

Technické zázemí

Studny

 Stanoviště čerpadel ve vodárně

exekučně, ale exekuce rolníků a dělníků by byly 
v té době bezvýsledné, protože jejich příjmy byly 
tak nízké, že sotva stačily k přežití a muselo by 
se přistoupit k  prodeji jejich domků hluboce 
pod cenou. Později na základě různých kompli-
kovaných jednání se podařilo finanční stránku 
dořešit. V roce 1932 byl vodovod dokončen pro 
celou obec v nákladu přes 1,5 mil korun krytých 
výpůjčkou. 

Během války byla vodovodní soustava 
v obci značně poničená. Dva roky po ukončení 
konfliktu byly opět rekordně suché. Důsledkem 

sucha byl nejen nedostatek vody v  obecním 
vodovodu, ale také například hladomor ve  vý-
chodní části Evropy. Jímací zářezy byly otevřeny 
a na dolním zdroji bylo vykopáno 9 studní, které 
sloužily také k čištění zářezů. 

Další významný milník je vybudování vo-
dojemu v Záhumenici v roce 1954. Vodojem za-
tím sloužil především pro budovanou Porubu, 
ale dnes je významnou zásobárnou vody nejen 
pro tento druhý nejlidnatější ostravský obvod. 

V roce 1967 se začalo s výstavbou vodovod-
ních řadů na Nové Plzni a Za Dvorem, většinou 
z dnes již nepoužívaných materiálů PVC a šedé 
litiny. Vřesina však v té době stále nebyla napo-

jena na  Kružberský vodovod. Stávající zdroje 
vody stačily denně vyprodukovat cca 130 m3, 
takže nedostatek vody se v rozrůstající obci pro-
jevoval především v  létě. Obyvatelé osady Me-
xiko a Hájku byli odkázáni na  vodu z  vlastních 
studní, i když přes Mexiko vedl přivaděč Kruž-
berského vodovodu.

Napojení na Kružberský vodovod se Vřesi-
na dočkala až v polovině sedmdesátých let. Nej-
prve v roce 1975 připojením šachty na ulici Meš-
nické a  o  dva roky později přivaděčem o  délce 
930 m do vřesinského vodojemu. Do 80. let ještě 
fungovaly i  místní zdroje, nicméně ty pak byly 
zrušeny a pozemky u trati vodárenskou společ-
ností prodány. Budova čerpací stanice a studně 
jsou na místě stále.

Dnes je Vřesina zásobena z  Ostravského 
oblastního vodovodu, kam spadá i  Kružberský 
vodovod. Tato vodárenská soustava propojuje 
celý Moravskoslezský kraj, část Olomouckého 
kraje a příhraniční oblasti Polska. Celý systém se 
začal budovat v roce 1954 a první voda do Ost-
ravy (přes vodojemy v Krásném Poli) přitekla už 
koncem roku 1958. Celková délka této páteřní 
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sítě je přes 500 km převážně ocelového potru-
bí. V  soustavě fungují tři velké úpravny vody: 
Vítkov - Podhradí, Nová Ves u  Frýdlantu nad 
Ostravicí a  Vyšné Lhoty s  celkovou kapacitou 
5350 l/s. Vřesina je zásobována z  úpravy vody 
v  Podhradí, kam je přívodní štolou přiváděna 
povrchová voda z vodárenské nádrže Kružberk.

V  současné době je Vřesina napojena 
na  rozvody pitné vody hned z  několika míst. 
Hlavní propoj je na  stávající vodojem na  konci 
ulice Pod Vodojemem z vodovodního přivaděče 
mezi vodojemy Krásné Pole a Záhumenice. Dal-
ší propoj z tohoto přivaděče je v šachtě nedaleko 

Družstevní vodojem

Vodojem z roku 1932 Vodovod situace

pomníku na ulici Mešnické. Třetím propojem je 
odbočení z tohoto přivaděče v místě lávky přes 
silnici I/11 na Cípkách směrem na ulici Vřeso-
vou. Posledním místem, kde je možné dostat 
vodu do sítě, je spojnice vodovodních řádů mezi 
Krásným Polem a  Vřesinou na  ulici Plzeňské. 
Součástí vodovodu v obci je i zásobování místní 
části Mexiko, které je řešeno samostatně pří-
mým napojením na  přivaděč oblastního vodo-
vodu pod tlakem vodojemu Záhumenice. 

Přestože Vřesina má samostatný vodojem 
s nízkým objemem 90 m3, tato místa stačí obec 
zásobovat dostatečně. Ve  vodohospodářských 

plánech přesto už hodně dlouho figuruje stav-
ba vodojemu v místě "Výhony" (kopec směrem 
na  Mezihoří) s  objemem cca 300 m3. V  rámci 
přívodních a rozvodných řádů ve Vřesině je po-
dle dat z roku 2015 položeno přes 16 km potru-
bí různého materiálu, profilů a zejména kvality. 
Jedná se o  potrubí z  litiny (přes 5 km), oceli 
(1,3 km), PVC (5,7 km) a zbytek tvoří potrubí 
z PE.

Z  kronik, zápisů obecního zastupitelstva a  PD 
výstavby vodovodu vyčetli a zpracovali:

 Ing. Jiří Augustin a Milan Julínek
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Žijí mezi námi

Senátoři „z Vřesiny“
Svou volební účastí občané dávají najevo to, jak 
vnímají Senát Parlamentu České republiky. Se-
nát je ústavní institucí, jež spolu s Poslaneckou 
sněmovnou vykonává zákonodárnou moc. Na-
plňuje při tom pravomoci dané Ústavou České 
republiky a některými běžnými zákony.

Senát je složen z  81 senátorů, přičemž každé 
dva roky probíhají volby do jedné třetiny.
Ve Vřesině proběhly poslední volby do Senátu 7. 
- 8. října 2016 pro volební obvod č. 67 Nový Ji-
čín. Účast vřesinských voličů v prvním kole byla 
39,98 % (celostátní účast 33,54 %) a  v  druhém 
kole činila 11,35 % (celostátní účast 15,38 %).
V  volbách v  roce 2014 byl zvolen senátorem 
na  období 2014 - 2020 za  volební obvod č. 72 

Ostrava-město, jako nezávislý kandidát za hnu-
tí ANO 2011, pan Doc.  MUDr.  Peter Koliba, 
CSc. (1953). Toto jméno není vřesinským obča-
nům a  především vřesinským ženám neznámé. 
Ve Vřesině bydlel v rodinném domě na ul. Záhu-
mení a v rozmezí let 2000 – 2016 provozoval gy-

Doc. MUDr. Peter Koliba, CSc. MUDr. Ladislav Václavec MBA

nekologickou ambulanci Gynartis s.r.o. v budově 
hasičské zbrojnice na Malé Straně 70. Jako sená-
tor je v  současnosti místopředsedou senátního 
Výboru pro zdravotnictví a sociální politiku.

Ve Vřesině na Nové Plzni (po stáru na Ha-
dím kopcu) prožíval své dětství, mládí a  do-
spívání u svých rodičů v rodinném domě na ul. 
Křížová do roku 1991 další senátor se vztahem 
k Vřesině, a to MUDr. Ladislav Václavec MBA 

(1967). Na volební období 2016-2022 byl zvolen 
ve volebním obvodě 64 Bruntál jako bezpartijní 
za  ANO 2011. Jako senátor  je v  současnosti  
místopředsedou senátního Výboru pro zahra-
niční věci, obranu a bezpečnost. Dvakrát ročně 
vydává senátorské Listy Ladislava Václavce pro 

svůj volební obvod. Má čtyři děti s dvěma man-
želkami. Profesí je lékař-chirurg a  ředitelem 
Sdružení zdravotnického zařízení Krnov. 
             

Ing. Vladimír Bárta

Poznámka redakce: Na přání rodinných přísluš-
níků není uvedena ve Vřesinských novinách in-
formace o třetím „vřesinském“ senátorovi.

Zprávy z FC Vřesina

O fotbale trochu jinak
Vážení spoluobčané, přátele vřesinského fotbalu,
 

napsat článek o sportu v době „koronaviro-
vé“, kdy jsou veškerá sportoviště uzavřená a žád-
ná přátelská ani soutěžní utkání se nehrají, není 
zrovna lehký úkol. Když jsem hledal inspiraci, 
vzpomněl jsem si na nedávno položenou otázku 
jednoho našeho radního při diskusi o výši dotace 
pro FC Vřesina. „Kolik brigádnických hodin čle-
nové FC Vřesina v  letošním roce odpracovali?“ 
V  prvním okamžiku mě tato otázka pobavila. 
Když jsem však přišel domů a přemýšlel o všem, 
co na setkání zaznělo, přiměl mě tento triviální 
dotaz zamyslet se, zda členové rady, zastupi-
telstva a občané naší obce vůbec vědí, jak dnes 
funguje náš oddíl a v jaké je kondici? A protože 
jsem si jist, že by to všichni, už s ohledem na to, 
že každoročně obec podporuje klub schválením 

dotace, vědět měli, vznikl tento text. Věřím, že 
po  přečtení tohoto článku pochopíte, že už to 
dávno není o „brigádnických hodinách „, nýbrž 
o opravdu každodenní poctivé práci.

Trocha historie a stav v současnosti
TJ Sokol Vřesina byl založen roku 1951 

a  funguje nepřetržitě až do  současnosti, dnes 
pod změněným názvem FC Vřesina z. s. Už 
od  samého počátku si část veřejnosti a  možná 
i  představitelů obce myslelo, že fotbalisté jsou 
spolkem chlápků, kteří si o  víkendu udělají 
při fotbálku žízeň, a tu pak zaženou v hospodě 
za  použití části obecní dotace. Nebylo to tak 
nikdy a  zvláště v  současnosti tato smyšlenka 
nemůže být vzdálenější od pravdy. Od počátku 
existence oddílu, až někdy do  roku 2000, měl 
klub 3 týmy - muži, dorost, žáci. Kolik tehdy 

bylo členů, si netroufnu tipovat. Jaká je situace 
dnes? Oddíl má 239 členů, z toho 163 dětí a mlá-
deže (dle metodiky MŠMT od  0 - 23let). Hráči 
jsou organizovaní v 9 týmech (muži „A“ a „B“, 
starší a mladší dorost, starší a mladší žáci, star-
ší a  mladší přípravka, předpřípravka). O  týmy 
se stará 12 trenérů s  licencí, chod oddílů řídí 5 
členů výboru.

Stručný popis činnosti
Týmy odehrály v  loňském roce 81 soutěž-

ních utkání na  domácím hřišti, 81 soutěžních 
utkání na  venkovních hřištích, 22 přípravných 
utkání, 16 jednodenních turnajů. Přípravky 
a žáci se v zimě pravidelně účastní KZL (krajská 
zimní liga), jenž má 10kol (10 sobot), dorost 
MZL (městská zimní liga), jenž má 7 kol (7so-
bot), muži turnaj Vratimov 7 kol (7 víkendů buď 
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sobota nebo neděle). Pořádali jsme turnaj mlad-
ší a  starší přípravky, kterého se zúčastnilo 12 
týmů. Všechny týmy s výjimkou mužů B a před-
přípravky trénují 3krát týdně 11 měsíců v roce.
Kdo činnost zajišťuje

O zajištění chodu oddílů se stará, jak bylo 
uvedeno výše, 5 členů výboru. Ti musí zajistit: 
naplnění rozpočtu, řešení dotačních programů 
a  jejich vyúčtování, hospodaření se získaný-
mi prostředky, vedení účetnictví. Jednat s  OÚ, 
MŠMT, ČUS, DTJ, školou, sponzory, rodiči, 
trenéry a hráči. Zajistit organizačně všechny do-
mácí utkání od příjezdu rozhodčího až po odjezd 
posledního hráče, zajistit pořadatelskou službu, 
kamerový záznam, vstupné, hlášení rozhlasu, 
starost o rozhodčí a hostující tým. Zajistit dopra-
vu k venkovním utkáním, zajistit pronájem umě-
lé trávy, tělocvičen, zajistit účast týmu na turna-
jích, pořádat domácí turnaj přípravek. Starat se 
o materiální vybavení, doplňovat, ošetřovat, prát 
dresy. Jednat s trenéry o pracovních smlouvách 
a zajistit jim plný servis tak, ať se mohou věnovat 
pouze trénování. Řešit personální změny nejen 
mezi trenéry, ale hlavně mezi hráči-přestupy 
a hostování dovnitř i ven z oddílů. Organizovat 
pravidelné výkonné výbory, valné hromady a do-
hlížet na správnou správu areálu. Když budu vel-
mi, ale opravdu velmi skromný ve svém odhadu, 
tak 5 lidí výboru potřebuje 15 hod času týdně, 
50 týdnů v roce, což je 750 hodin ročně, na zajiš-
tění řádného fungování oddílů. Všichni členové 
výboru pracují pro FC Vřesina bez nároku na ja-
koukoli odměnu, neproplácejí si žádné cestovní 

náklady, náklady na telefony apod.
Dále se dostanu k  trenérům, záměrně vy-

nechám trenéry mužů. Všechny naše týmy dětí 
a  mládeže vyjma předpřípravky trénují 3krát 
týdně 1,5 hodiny a účastní se shora uvedených 
mistrovských utkání a  turnajů. Jako příklad 
popíšu činnost průměrně vytíženého trené-
ra mladšího dorostu, pana Mirka Šebestíka. 
Trénuje 3krát týdně, což je i  s  přípravou cca 2 
hod/trénink, dále mistrovské utkání doma cca 
4 hodiny, mistrovské utkání venku cca 8 hodin 
(mladší a starší dorost jezdí společně, takže tre-
nér se schází s  dětmi na  hřišti cca 2 hod před 
utkáním, pak odkoučuje svůj zápas, počká, až 
zápas odehrají mladší žáci, počká, až se všichni 
převléknou a nastoupí do autobusu a hurá cca 
1,5 hod autobusem zpět - třeba do  Rýmařova, 
Krnova, Světlé Hory, to je v podstatě celodenní 
výlet). V zimě turnaje a zimní liga – cca 8 hod 
každý turnaj (ráno v 8,00 hod sraz u kostela, vy-
hlášení vítězů v  cca 16 hod). Takže opět budu 
velmi skromný ve svém odhadu, ale trenér věnu-
je dětem cca 10 hodin týdně, cca 45 hodin mě-
síčně. Každý náš trenér měl loni odměnu z DPP 
průměrně 2 500,-Kč/měsíc. Takže při minimál-
ní mzdě cca 100,-Kč/hod, věnuje našim dětem 
bez nároku na odměnu 20 hodin měsíčně, a to 
minimálně 10 měsíců v  roce, takže tj. 200 ho-
din ročně. Takových trenérů máme u  mládeže 
6 (předpřípravku nepočítám), takže to je 1200 
hod/rok, kdy se trenéři starají o děti bez náro-
ku na  odměnu. Trenéři nedostávají peníze ani 
na cestovní náklady, ani na telefony ani na spor-

tovní pomůcky (píšťalky, stopky, obuv na  kaž-
dý povrh). A  to vůbec nezmiňuji, tu obrovskou 
zodpovědnost, kterou za svěřené děti mají. Kdo 
nikdy netrénoval, ten si to nedokáže představit, 
jaké to je být 1,5 hod v tělocvičně a starat se tam 
o 15 malých dětí nebo je hlídat 8 hodin během 
turnaje. 

V jaké kondici se nachází současný FC Vřesina? 
Jednoduše to zjistíme porovnáním s vesni-

cemi, jež mají fungující fotbalový klub a sousedí 
s naší obcí (Krásné Pole, Dolní Lhota, Klimkovi-
ce, Poruba, Svinov, Třebovice, Pustkovec). Naši 
muži „A“ hrají ze zmiňovaných vesnic nejvyšší 
soutěž, naši žáci starší i mladší jako jediní v okolí 
hrají krajský přebor, dorost se podařilo zachovat 
pouze Vřesině, Dolní Lhotě a Svinovu, od příští 
sezóny budeme mít dokonce dorosty dva - mlad-
ší a  starší. Zásluhou OÚ, DTJ Vřesina, škole 
ve Vřesině a snad i  trochu díky trenérům a čle-
nům výboru, zažívá FC Vřesina nejúspěšnější 
období ve své historii.

Závěrem bych rád poděkoval obci Vřesina, 
MŠMT, ČUS a drobným sponzorům za finanční 
podporu, bez které by oddíl fungovat nemohl. 
Dále všem trenérům za jejich práci a trpělivost, 
hlavně těm, jenž pracují s dětmi. A v neposlední 
řadě pak DTJ Vřesina za  to, že nám umožňuje 
za  výrazně snížený pronájem celoročně užívat 
jejich umělou trávu, bez čehož by příprava, hlav-
ně v zimních měsících, nebyla možná. 

         Za FC Vřesina - Ing. Petr Řeháček

INFORMACE 
Z KNIHOVNY…

Milí čtenáři i  všichni čtenáři těchto novin, do-
volte mi Vás touto formou informovat o činnosti 
knihovny:
- tak jako ve  všech ostatních sférách našeho 
života, tak i činnost knihovny v prvním polole-
tí ovlivnil Coronavirus a s ním spojená omeze-
ní, takže všechny akce, které byly na tuto dobu 
domluveny, musely být zrušeny. Byla to beseda 
s  regionální spisovatelskou paní Evou Tvrdou, 
dále akce pro děti, ve  školce např. „Celé Čes-
ko čte dětem“, ve  škole „Pasování prvňáčků 
na čtenáře“, které proběhne během měsíce září, 
výtvarné dílny nebo dokonce i  oslava „100 let 
knihovny ve Vřesině“ v rámci Dne obce.
Po  dobu omezení v  knihovně probíhala revize 
knihovního fondu, čištění knih, přebalovávání, 
lepení, nákup nových knih do  knihovního fon-

du a spousta další práce, takže věřím, že ti, co už 
do knihovny našli cestu po uvolnění, objevili v ní 
nové knihy i příjemné prostředí.
Knihovna je místo, kde také můžete podepsat 
petici proti hluku ze silnice I/11Prodloužená 
Rudná.
Všem Vám přeji krásný čas dovolených a prázd-
nin a  od  září zase budou pro Vás připraveny 
v  knihovně besedy pro dospělé, výtvarné dílny 
a akce pro žáky základní i mateřské školy.

Těším se na setkání s Vámi v prostorách knihovny. 
Výpůjční doba v knihovně je:
pondělí -  11.00 - 19.30 hod.
čtvrtek -  15.00 - 19.00 hod.

Kateřina Hurníková, knihovnice

Z knihovny

Inzerce
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Ze vzpomínek pamětníků

Nedávno jsme všichni prožili období, které vy-
žadovalo zdržovat se co nejvíce doma s nejbliž-
šími. Více se poslouchaly televizní programy, 
četly knížky, hrály různé hry a také došlo na pro-
hlížení fotografií a vzpomínání, jak nám ty děti 
vyrostly, co jsme společně zažili. 

 Jedna z fotek mě vrátila o 35 let zpět, na níž 
jsem s několika dalšími "děvčaty" v bílém tričku, 
zelené sukni, jarmilkách, s  kruhem a  stuhou. 
Těm starším určitě došlo, že to byl úbor žen 
na poslední spartakiádě v roce 1985.

Protože jsem chodila cvičit /tělocvična ZŠ 
Krásné Pole/, tak bylo samozřejmé, že se do pří-
prav této velké akce zapojíme. Začaly pravidelné 

nácviky, secvičné a kontroly pro výběr skupiny, 
která pojede do Prahy.

Předtím nás ještě čekalo vystoupení na sta-
dionu ve  Vítkovicích, které prověřilo naše cvi-
čební kvality.

Pak všechny ostravské cvičence odvezl 
speciálně vypravený vlak z vítkovického nádra-
ží do hlavního města. Vůbec  nám nevadilo, že 
budeme spát ve školní třídě na nafukovacích le-
hátkách a ve spacácích, jenom jsme měly strach, 
ať nic při cvičení nepokazíme a  zvládneme ten 
obrovský prostor stadionu - 310,5 x 202,5 m.

Konečně tady byl den D. Dlouho před na-
ším vystoupením jsme byly seřazené a  pomalu 

postupovaly k  branám s  myšlenkami na  správ-
né kroky a  pohyby. S  prvními tóny Dvořáko-
vých Slovanských tanců veškerá tréma opadla 
a 13 824 žen v útvaru lipových listů vcházelo před 
plné tribuny. Skladbu jsme zvládly bezchybně.
Dovedete si představit tu pýchu a hrdost, že nám 
vesničankám tleskalo 250 000 lidí? 

Kromě cvičení vzpomínám také na  jízdu 
metrem, Křižíkovu fontánu, koncert v  Kongre-
sovém centru a zábavný park J.Fučíka s centrifu-
gou. Vše je někdy poprvé. Fantastický zážitek ze 
Strahova zůstane na celý život.

Zavzpomínejte a podělte se o své zážitky i vy.
Mgr. Jarmila Homolová

Vzpomínka

První zleva, Ing. Jarmila Homolová 
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Zprávy z VHS

A opět jsou tu VSH
VSH jako mnoho jiných sportovních a kulturních akcí zastavil - COVID 
19. Sportovci  VSH se rozhodli, že disciplíny které se nemohly z důvodu 
karantény konat, se nebudou konat ani v náhradních termínech. Jedná se 
o badminton, kuželky, stolní tenis a volejbal. Trochu nás to mrzelo, pro-
tože to jsou naše celkem silné disciplíny, ale koronavirus rozhodl za nás. 

První disciplínou po  rozvolnění která se mohla uskutečnit byl běh. 
Organizace se ujala obec Olbramice a musím říct, že zásluhou paní Petry 
Teichmannové vše klaplo do puntíku. Opravdu před ní klobouk dolů. Tak 
málo času a přesto super akce. Vřesinu reprezentovali: 

Eliška Žatková, Rostislav Marvan, Adam 
Chobot a Marek Hanke.
Eliška obsadila mezi ženami 1.místo a Vřesina se celkově v disciplíně přes-
polní běh umístila na  4. místě.  A na konec to nejlepší, po třech disciplínách 
je Vřesina na 2. místě.  Všem vřesinským běžcům moc děkujeme !!!! 
                                                                                               Jitka Kozelková

Eliška Žatková Adam Chobot

Marek Hanke Rostislav Marvan
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Názory občanů

Reakce čtenářky

Dopis 
zastupitelům

Vážení,
já – paní Marie Příhodová, r.č.: 595331/0913, 
bytem: Zahrádkářská 115, 742 85 Vřesina u Bí-
lovce, se obracím na  Vaši Obec Vřesina, IČ: 
00298581, se sídlem: Hlavní 24, 742 85 Vřesi-
na, ve věci práva na zveřejnění odpovědi.

Ve  Vřesinských novinách vydaných v  mě-
síci březnu 2020 byla na titulní straně zveřejně-
na informace v  článku „Zpravodajství z  obce“, 
vztahující se mj. i k mé osobě, konkrétně v části 
nazvané „Chodník na hřiště“. Skutečnost, že se 
uvedená informace vztahuje k mé osobě, vyplývá 
z vlastnictví k mému pozemku parc.č. 1140/25 
v k.ú. Vřesina u Bílovce, který je v daném článku 
několikrát zmiňován.

Mám plně za  to, že v  daném článku ze 
strany autora nebyly uvedeny všechny úpl-
né skutečnosti, když skutečnosti uvedené 
byly jednostranně zkreslené, kdy tímto došlo 
k zásahu do mé cti a důstojnosti, neboť autor 
neuvedl v čem konkrétně je pozemek 1140/3 
a  1140/25 odlišný, aby jeho hodnota nebyla 
stejná, když blíže neurčený stavební poten-
ciál pozemku 1140/3, který ani neumožňu-
je stávající územní plán Obce Vřesina, není 
dostačujícím objektivním kritériem, kdy ob-
sah článku vyznívá tak, že jsem jako vlastník 
pozemku 1140/25 požadovala neoprávněně 
zcela neadekvátní částku více jak 1,6 mil. Kč 
za louku, ale bez toho, aby bylo uvedeno, kolik 
stál jeden m2 pozemku 1140/3 a  že se jedná 

o  druh pozemku zahrady určený územním 
plánem jako krajinná zeleň, včetně uvedení 
jeho výměry (2117 m2) v porovnání s výměrou 
pozemku 1140/25 (1752 m2), a proto dle ust. 
§ 10 zákona č. 46/2000 Sb., o právech a po-
vinnostech při vydávání periodického tisku 
a  o  změně některých dalších zákonů (tisko-
vý zákon), v  platném znění, tímto využívám 
svého práva a požaduji po Vás, aby v příštím 
vydání Vřesinských novin, rovněž na první ti-
tulní straně, byla adekvátním způsobem zve-
řejněna má odpověď, která zní takto:

Chodník ke hřišti – odpověď
V minulém vydání Vřesinských novin na titulní 
straně jsme byli panem starostou mj. informová-
ni o jeho rozčarování nad „Chodníkem na hřiš-
ti“ tak, že především já jako vlastnice pozemku 
1140/25 chci tento pozemek, který je jen loukou, 
prodat celý Obci Vřesina za částku více jak 1,6 
mil. Kč, neboť požaduji stejnou cenu, za  jakou 
obec koupila sousední pozemek 1140/3, i  když 
obec dle mých požadavků měla změnit územní 
plán. 

K tomu považuji za vhodné upřesnit a uvést 
na  pravou míru, že oba pozemky (1140/3 x 
1140/25) jsou zcela rovnocenné:
- druh pozemku: zahrada x trvalý travní porost,
- ochrana zemědělským půdním fondem: BPEJ 
65800 x 65800, 
- cena pozemku za 1 m2 pro výpočet daně z nemo-

vitých věcí: 4,95 Kč/m2 x 4,95 Kč/m2,
- platným územním plánem nejsou aktuálně 
určeny k  zástavbě: plocha krajinné zeleně x ze-
mědělská plocha, tedy stavební potenciál zde dle 
územního plánu není, když tato část obce „Nový 
Luh“, mj. dle územního plánu, nebude územně 
rozvíjena, je zařazena do lokalizace ploch územ-
ního systému ekologické stability. 

Předpokládala jsem a  věřím, že naše obec (za-
stupitelé v čele s panem starostou) se chová jako 
řádný hospodář při nakládání s veřejnými pro-
středky a  kupuje pozemky zahrady jen za  cenu 
obvyklou v daném místě a čase, a proto jsem lo-
gicky nabídla svůj rovnocenný pozemek 1140/25 
(o výměře 1752 m2) za  takovou obvyklou kupní 
cenu, která by vyplývala přepočtu za 1 m2 u po-
zemku 1140/3 (o výměře 2117 m2), ale můj poze-
mek je přeci jen louka, kdežto pozemek 1440/3 je 
patrně naproti tomu lukrativní zahrada v rozví-
jející se části naší obce se stavebním potenciálem, 
o kterém však územní plán nic nehovoří.

Škoda, že pan starosta zapomněl uvést pro vlast-
níky pozemků, kolik konkrétně stál obec jeden m2 
zahradního pozemku 1140/3 o výměře 2117 m2, 
ať ostatní vlastníci pozemků v k.ú. Vřesina u Bí-
lovce ví, jak hodně vysoko byla laťka nastavena 
a jak hodnotné obdobné zahradní pozemky pří-
padně vlastní.   

Marie Příhodová, Vřesina

Vážené zastupitelky, zastupitelé, 

jistě se vám stýská po mých „pastýřských listech“a to je pocit, který jsem 
povinen léčit. Jak se vám s  Vančurou jeví „tenhle způsob jara?“ Je su-
cho!!!!! Většina z  vás není příliš spojena s  přírodou, zahrádky máte ale 
všichni a zalejete je dešťovkou nebo z hadice. Ale co vřesinská příroda? 
Jednou z cest jak přírodě pomoci je ve vašich zastupitelských rukou resp. 
hlavách, kdy můžete mít nápady a  máte moc je realizovat. Začít by se 
mohlo od co nejširšího zadržování vody v krajině, i když někteří z vás mají 
pocit, že vody je ve Vřesině příliš, ale to platí jen ve vztahu k netěsné kana-
lizaci, jinak voda obecně přírodě chybí. A dál jak pomáhat přírodě vůbec. 
Spolek Vřesinská příroda navrhl pro začátek zřizování tůní a mikrotůní, 
ale rada kolem toho velmi opatrně krouží, víc nedělá nic a to není pro kra-
jinu dobré. Čekám od  vás zastupitelskou iniciativu k  této problematice 
cennější, než betonové projekty a  cesty přes remízky. Jsem příliš naivní 
ve svých 80 letech?

Ing. Petr Nedělník, 4. 4. 2020

Byl jsem svědkem vaší, mně sympatické snahy, přiblížit výsledky práce 
zastupitelů voličům jmenovitým zápisem hlasování každého z nich. Totéž 
jsem navrhoval jako zastupitel asi před 10 lety jako úpravu Jednacího řádu 
zastupitelstva se stejným výsledkem: pro jsem byl jen já. Je to zajímavý 
fenomén strachu před zodpovědností za  názor projevený hlasováním. 
Je sice pravda, že tato zodpovědnost může být až trestněprávní, ale to 
by mělo být vpořádku, pokud jsem se nenechal zvolit s vidinou zbohat-
nutí nebo poskytování neoprávněných výhod pro sebe a své okolí a také 
v souladu se zásadou , že za chyby se platí. Hlavní argument o pracnosti 
je odstranitelný třeba povinností rady obce v  návrhu programu jednání 
označit smluveným znamením body, u nichž se bude hlasovat jmenovitě. 
Při schvalování programu je možno schválit popř. korigovat rozšířením 
nebo zúžením. Zastupitelé získají informaci cennou pro jejich přípravu 
na  jednání. Zapisovatel bude mít možnost si připravit dopředu záznam 
jmenovitého hlasování podle bodů. Statistika postojů zastupitelů a jejich 
aktivita bude mít pro voliče dobrou vypovídací schopnost. Zkuste to zno-
va a znova, jako Alenka v šíři divů.
     

Zdraví Ing. Petr Nedělník

O jmenovitém 
hlasování
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Informace z Charity Ostrava

Charita Ostrava
Charita Ostrava zajišťuje nákupy pro osamě-
lé a poradenství při péči o blízké
Pravidelný Kurz péče o nemocného v domácím prostředí se aktuálně ne-
může uskutečňovat v rámci společného semináře, proto jsme pro zájemce 
připravili možnost konzultací v  rámci telefonických nebo video hovorů. 
Alespoň touto cestou chceme pečujícím, kteří se starají o blízkého v domá-
cí prostředí, zprostředkovat informace, jak zvládnout péči o méně pohybli-
vého, částečně nebo plně imobilního člověka. Konzultace vedené zdravot-
ními sestrami poskytujeme každou středu (nebo dle domluvy). 
Přihlášení: Charita Ostrava - Charitní hospicová poradna, Mgr. Alexandra 
Čubová, 731 534 002, e-mail: hospicova.poradna@ostrava.charita.cz 

Více na  webu: https://ostrava.caritas.cz/akce/jak-pecovat-o-nemocneho-
-v-domacim-prostredi-konzultace/

Poradna radí bezplatně v životních obtížích
Poradna Charity Ostrava poskytuje odborné sociálně-právní poradenství 
zaměřené na  rodinné právo, sociální zabezpečení, bydlení, zaměstnání, 
majetkoprávní vztahy, dluhovou problematiku, spotřebitelské právo atd. 
Zájemci o  poradenství nemusí uvádět žádné osobní údaje, služby jsou 
bezplatné a dostupné lidem starším 18 let. Konzultace s ohledem na epi-
demiologickou situaci dočasně poskytujeme především  telefonicky nebo 
emailem, možné jsou již také osobní konzultace po předchozím objed-
nání na níže uvedených kontaktech. Kontakt: Poradna Charity Ostrava, 
tel.: 599 526 906, 731 625 767, email: poradna@ostrava.charita.cz;

web: https://ostrava.caritas.cz/poradenske-sluzby/poradna-charity-ostrava/

Lenka Nová & Matěj Benko a Family Gospel 
Ostrava pro lidi bez domova
Zpěvačka Lenka Nová 
s  klavíristou Matějem 
Benkem a  Family Gospel 
Ostrava vystoupí 24. 9. 
2020 od 20 h v ostravském 
kostele sv. Václava v  rámci 
koncertu Sešli se, aby po-
mohli… Výtěžek vstupného 
podpoří rekonstrukci Cha-
ritního domu sv. Benedikta 
Labre – nízkoprahového 
denního centra, kde Chari-
ta Ostrava poskytuje sociální služby ženám a mužům bez domova, kteří 
nedokáží svoji nepříznivou životní situaci řešit vlastními silami. Prodej 
vstupenek v hodnotě 300 Kč pouze na místě v rámci veřejné sbírky.

Více na webu: https://ostrava.caritas.cz/akce/lenka-nova-matej-benko-a-
-family-gospel-ostrava-24-9-2020/

Charita Ostrava zajišťuje poradenství při péči 
o blízké a zve na kurz
Pravidelný Kurz péče o nemocného v domácím prostředí se aktuálně bude 
uskutečňovat v rámci společného semináře od září, proto zájemce nadále 
poskytujeme konzultací v rámci telefonických nebo video hovorů. Chceme 
touto cestou pečujícím, kteří se starají o blízkého v domácí prostředí, zpro-

CHARITA OSTRAVA 
CHARITNÍ HOSPICOVÁ PORADNA 
Charvátská 785/8, 700 30 Ostrava-Výškovice 

 
 

Projekty Charity Ostrava jsou realizovány s finanční podporou statutárního města Ostravy a Moravskoslezského kraje. 
 

            
 
 

  

Potřebujete poradit s péčí o svého blízkého? 
 

 

V rámci aktivit Charitní hospicové poradny a Charitního střediska sv. Kryštofa 
– mobilního hospice a ošetř. služby Vám nabízíme možnost seznámit se s tím 

 
JAK PEČOVAT O NEMOCNÉHO  

V DOMÁCÍM PROSTŘEDÍ 
 
V rámci telefonických nebo video hovorů 
se dozvíte, jak zvládnout péči o méně 
pohyblivého, částečně nebo plně 
imobilního člověka. Poskytneme Vám 
informace a video ukázky např. z těchto 
oblastí: 
 
 podávání stravy, tekutin a léků, 
 pomoc při osobní hygieně, 
 polohování a prevence proleženin, 
 výměna lůžkovin, 
 kompenzační pomůcky a půjčování, 
 jak si požádat o příspěvek na péči atd. 
 
Praktické záležitosti je možné konzultovat i názorně přímo z vaší domácnosti 
prostřednictvím videohovoru (dle individuální domluvy). 
 
 
Konzultační den: středa (každý týden, další termíny možné i dle zájmu) 
 
 
Přihlášení ke konzultaci: Charitní hospicová poradna, Mgr. Alexandra 
Čubová, mobil: 731 534 002, e-mail: hospicova.poradna@ostrava.charita.cz 
web: www.ostrava.charita.cz 
 

středkovat informace, jak zvládnout péči o  méně pohyblivého, částečně 
nebo plně imobilního člověka. Konzultace vedené zdravotními sestrami 
poskytujeme každou středu (nebo dle domluvy). Termín společného kur-
zu s osobní účastí je 24. 9. 2020 ve 14 h. v budově Hospice sv. Lukáše, 
Charvátská 785/8, Ostrava-Výškovice. 
Naučíte se nemocnému člověku podávat stravu, tekutiny a léky, provádět 
osobní hygienu či polohování, jako prevenci vzniku proleženin. Proběhnou 
také praktické ukázky. Jsou připraveny informace o možnostech získávání 
příspěvku na péči nebo využívání kompenzačních pomůcek, které mohou 
být nápomocné při naplňování potřeb nemocného člověka. Na školení se, 
přihlaste předem u Mgr. Alexandry Čubové. Těšíme se na Vaši účast!
Přihlášení: Charita Ostrava - Charitní hospicová poradna, Mgr. Alexandra 
Čubová, 731 534 002, e-mail: hospicova.poradna@ostrava.charita.cz 

Více na webu: 
https://ostrava.caritas.cz/akce/jak-pecovat-o-nemocneho-v-domacim-
-prostredi-konzultace/
https://ostrava.caritas.cz/akce/jak-pecovat-o-nemocneho-v-domacim-
-prostredi-24-9-2020/

Charita Ostrava hledá lékaře a zdravotní ses-
tru pro hospicové služby
Charita Ostrava nabízí pracovní uplatnění pro lékaře – specialistu pali-
ativní medicíny v lůžkovém Hospici sv. Lukáše a zdravotní sestru v Cha-
ritním středisku sv. Kryštofa – mobilním hospici a ošetřovatelské službě. 
Předpokládaný termín nástupu: ihned nebo dle dohody. Podrobnější in-
formace na webu http://ostrava.charita.cz/volna-mista/
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PODĚKOVÁNÍ
chtěla bych touto cestou poděkovat za  pomoc 
v řešení krizové povodňové situace.
Náš velký dík patří sboru dobrovolných hasičů 
ve Vřesině za jejich obrovské pracovní nasazení 
a výkon od pátku 26. června do soboty 27. června 
2020 při zásahu na pozemku našeho domu v uli-
ci Osvobození 171.

Díky profesionálnímu vedení panem Dras-
tichem, preciznímu a  velmi lidskému přístupu 
celého týmu, bylo možné vyřešit akutní situaci - 
odčerpání vody z pozemku, která již začala ohro-
žovat samotný dům, a předejít tak dalším daleko 
závažnějším škodám.

Prosím, předejte jim naše poděkování a pod-
pořte nezbytnou činnost sboru dobrovolných ha-
sičů v obci i praktickou a materiální formou, která 
napomůže jejich úsilí trvale a dlouhodobě přispí-
vat k ochraně domovů občanů této obce. 
28. 6. 2020, Vřesina            S díky Dáša Lasotová
 

Předání 
školního hřiště
V  pátek 26. června proběhlo předání nového 
školního sportoviště. Nachystali jsme předání 
opravdu pouze symbolické, stříhli jsme pásku 
a  vyslovili pár poděkování všem, kteří přiložili 
ruku k  dílu. Sympatické na  tom bylo, že přišly 
školní děti a některé si hned vyzkoušely začutat 
s míčem nebo si hodit míč do koše. Svítilo slunce 
a  všechno vypadalo hezky. Hřiště bylo dokon-
čeno a předáno v souladu se smlouvou, několik 
drobných nedodělků bude vyřešeno v  průběhu 
července. Na  webu jsem si liboval, že praktic-
ky pár minut po  přívalovém dešti, který přišel 
těsně před „stříháním pásky“, na  hřišti žádná 
voda nestála a prakticky hned po dešti by se dalo 
na obou plochách sportovat...

Trochu mi zakalilo radost, že následující 
přívalový déšť spláchnul ze svahu, který nebyl 
ještě zarostlý trávou, jíl a  štěrk na  hrací plochu 
červeného hřiště. Konzultoval jsem to se staveb-
ním dozorem, zda se to dá reklamovat… Bohužel, 
mimořádná situace, jakou prožíváme, je nestan-
dardní. Vodu ze střechy školy nestíhaly odebírat 
„gajgery“ a tak částečně vytékala do terénu.

Až tato kalamita skončí, napravíme škody, 
hřiště necháme vyčistit a vymyslíme řešení, aby 
se to nemohlo opakovat. Prázdniny začínají… 
Doufejme, že se počasí vrátí zase do normálních 
kolejí, a to nejenom kvůli hřišti.

 Ing. Jiří Kopeň, starosta obce
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Galerie fotek

Bonsai na ulici Pod Lipou

Nový obecní znak

Nextbike u obecního úřadu

Nextbike
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Galerie fotek

Parkoviště u zdravotního středistka

Parkoviště u zdravotního středistka

Pěšina Kaménky Pěšina Kaménky
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Galerie fotekGalerie fotek

Ulička ke zdravotnímu středisku před blížící se úpravou 

Pěšina kolem Vřesinky Pěšina kolem Vřesinky
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SPOŘENÍ DO ZLATA – SPOŘENÍ PRO KAŽDÉHO
Události posledních měsíců v nás mohou vyvolat pocit nejistoty. Přemýšlíme nad budoucností a v neposlední řadě nad svý-
mi úsporami. Bude situace opravdu tak dramatická? Přijdu o část svých úspor vinou vysoké inflace? Je čas vzít pytel a běžet 
do banky vybírat úspory? Bude jim pod polštářem lépe? Možností se nabízí mnoho, ale určitě neuděláte chybu, vložíte-li část 
úspor do ryzího zlata. A jak taková investice, spoření do zlata vypadá, vysvětlí odborník na investiční kovy Daniel Svoboda.

Zlato, symbol úspěchu, bohatství. Jeden kilogram zlata stál v roce 1975  55 000 Kčs, v roce 2015 už  920 000 Kč, a dnes, v prv-
ní polovině roku 2020  1 396 000 Kč. Ano, čtete správně, bezmála jeden a půl miliónů korun. A kolik bude zlato stát v roce 
2025? Střízlivější odhady jsou 2 500 000 Kč, ale objevují se i prognózy na pět a více miliónu korun za kilogram. 

Většina z nás vnímá investici (spoření) do ryzího zlata jako nedostupnou, jako něco pro horních deset tisíc, pro bohaté, ale 
opak je pravdou. Proč spořit do zlata už trošku vyplývá z úvodu, ale budete příjemně překvapeni jak je to snadné a hlavně 
bezpečné! 

Bezpečné? Ano bezpečné! Protože nic nekupujete, pouze směníte své papírové bankovky za  skutečné ryzí zlato /slitky, 
mince/ a v případě potřeby je směníte zpět. 48 hodin je doba, za kterou máte své peníze zpět na účtu, včetně výnosu. V po-
sledních dvaceti letech byl průměrný roční výnos 9 %, v minulém roce byl dokonce 19 % a podobné jsou prognózy pro 
následujících 5 let. Zpětný výkup je garantován v obchodních podmínkách.

Od roku 1975 se každých 10 let zvedá cena zlata pro občana ČR o 160 %. Pokud jste v roce 2010 nakoupili ryzí zlato za 100 000 Kč, 
do roku 2020 vzrostla jeho hodnota na 260 000 Kč! 1 000 000 Kč za deset let navýšil vaše jmění na 1 600 000 Kč! Stále však je 
třeba brát v potaz, že investice do zlata by neměla tvořit více než 1/3 z vašich úspor. Jedná se o jednu, nikoli jedinou možnost, jak 
bezpečně uchovat reálnou hodnotu peněz.  

Prostřednictvím naší společnosti můžete spořit do ryzího zlata formou jednorázového nákupu, nebo formou spoření tzv. 
inteligentního investičního plánu (iiplán), už od částky 100 Kč měsíčně. iiplán je naprosto unikátní, jednoduchá a přehledná 
forma spoření, kterou si může dovolit opravdu každý. Stačí pouze pravidelný měsíční příjem. 

Proč inteligentní investiční plán? Protože si ho každý může nastavit sám, dle svých možností. Určí si částku, kterou chce mě-
síčně spořit a kolik let. Po konzultaci vybereme gramáž slitku, nebo mince, vypíšeme jednoduchý online formulář a spoření 
je uzavřeno. Samotné stvrzení, chcete-li podpis smlouvy, iiplánu, přichází až na základě první odeslané (připsané) platby. Tím 
se smlouva aktivuje a klient získává přístup na online uživatelský účet. 

Jaké jsou největší výhody spoření do zlata? Ochrana majetku, uchování reálné hodnoty peněz, nepodléhá inflaci. Zlato je 
při nákupu osvobozeno od DPH. Ze zisku při prodeji zlata se neplatí daň z příjmu. Zlato je anonymní majetek. 

A proč zlato od společnosti PAMP a jaké výhody plynou pro naše klienty? 

• Klient dostává zlato nejvyšší ryzosti 999,9/1000 od švýcarské rafinerie PAMP
• Klient je vždy prvním majitelem slitku, mince
• Klient si může ověřit pravost zlata technologií Veriscan
• Klient si může zlato nechat zaslat domů nebo bezplatně využít nejbezpečnější trezor v ČR
• Klient má uživatelský online účet
• Klient má garantovaný zpětný výkup

Kontakt: Daniel Svoboda, Krnovská 104, 746 01 Opava, Tel: 553 038 238, 774 669 000, E-mail: dsvoboda@firegold.sk. 
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